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Google Fires Engineer Who Wrote
Memo Questioning Women in Tech

By Daisuke WAKABAYASHI, The New York Times, August 7th, 2017

SAN FRANCISCO — Google on Monday fired James
Damore, a software engineer who wrote an internal memo
that questioned the company’s diversity efforts and argued
that the low number of women in technical positions was
a result of biological differences instead of discrimination.

The memo, called “Google’s Ideological Echo Cham-
ber,” angered many in Silicon Valley because it relied on
certain gender stereotypes — like the notion that women
are less interested in high-stress jobs because they are
more anxious — to rationalize the gender gap in the tech
industry. The memo quickly spread outside the company,
as other Google employees railed against many of its as-
sumptions.

In a companywide email, Google’s chief executive, Sun-
dar Pichai, said portions of the memo had violated the
company’s code of conduct and crossed the line “by ad-
vancing harmful gender stereotypes in our workplace.”

The memo put the company in a bind. On one hand,
Google has long promoted a culture of openness, with
employees allowed to question senior executives and even
mock its strategy in internal forums. However, Google,
like many other technology firms, is dealing with criticism

that it has not done enough to hire and promote women
and minorities.

One female Google engineer posted on Twitter upon
reading the memo that she would consider leaving the
company unless the human resources department took ac-
tion.

In an email titled “Our Words Matter,” Mr. Pichai said
that he supported the right of employees to express them-
selves but that the memo had gone too far. “The memo
has clearly impacted our co-workers, some of whom feel
judged based on their gender,” Mr. Pichai wrote. “Our co-
workers shouldn’t have to worry that each time they open
their mouths to speak in a meeting, they have to prove
that they are not like the memo states, being ‘agreeable’
rather than ‘assertive,’ showing a ‘lower stress tolerance,’
or being ‘neurotic.’”

James Damore, the software engineer who wrote the
original memo, [. . . ] said he believed that the company’s
actions were illegal and that he would “likely be pursuing
legal action.”

[. . . ]
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More women are thriving in science — does
that mean attitudes have changed?

By Éliane UBALIJORO, The Guardian, 9 February 2024

Over the past four years, you could be excused for think-
ing that there has been an avalanche of women excelling
in the field of science.

We have seen half a dozen women collect Nobel prizes
in physiology or medicine, physics and chemistry. Their
staggering achievements range from Katalin Karikó’s con-
tribution to the development of mRNA vaccines against
Covid-19 to Andrea Ghez’s co-discovery of a supermas-
sive black hole at the centre of our Milky Way galaxy.

In 2020, we witnessed the first science Nobel prize won
by two women alone – without sharing the honour with
a man – after Jennifer Doudna and Emmanuelle Charp-
entier revolutionised the study of genetics with the devel-
opment of Crispr genome editing, raising hopes for the
treatment of many diseases.

So, what’s going on? Has there been a change in atti-
tudes towards women in science?

While the public celebration of women who reach the
pinnacle of their scientific careers surely encourages girls
in school, it is all too easy to overlook the persistent barri-
ers that hinder entry into the profession. For every woman
who manages to defy gender stereotypes and make a career
in science, thousands don’t, because they are discouraged
by teachers or by parents, lack enough confidence to take
the first step, or are denied adequate healthcare and re-
productive rights.

We now have an International Day of Women and Girls
in Science that serves as a reminder that there is still much
work to be done to correct the gender imbalance and offer
opportunities to everyone who wants to pursue a scientific
career. After all, UN international days are not just cel-
ebrations but are meant to raise awareness about “issues
of concern”.

As of 2023, women accounted for just 35% of all gradu-
ates in Stem-related fields (science, technology, engineer-
ing and mathematics), while only 12% of members in
national science academies are women, according to the
UN. Marginalised women and girls – including Indige-
nous women and those of African descent, women with

disabilities, those living in rural areas and those who iden-
tify as LGBTQ+ – face even greater barriers to entry.

And then there are the socioeconomic impediments that
force many people – regardless of gender, ethnicity or sex-
ual orientation – to drop out simply because they can’t
afford to continue their studies or lack access to health-
care.

Boosting female education – not just in science – de-
pends on investment in health. More than 500 million
women and girls globally lack access to safe menstrual
care, leading them to miss days at school and work. When
half the population is unable to show up, they can’t par-
ticipate as agents of change. [. . . ]

In the absence of a level playing field, women and girls
are left to overcome the odds. And this is where role mod-
els can be a vital source of inspiration.

My own experience is living proof to girls that dream-
ing big can take you a long way. With the encouragement
of my parents, I managed to chart a course that took me
from a childhood in Rwanda to living on three continents,
to a doctorate in molecular genetics and a professorship
at McGill University in Canada, a successful career in the
private sector, boardrooms around the world, and now to
the top of a leading research organisation.

[. . . ] I was fortunate to have parents who not only didn’t
discourage me but believed in me and pushed me to ex-
cel. The confidence and grit that they gave me have been
critical to overcoming obstacles in my life. The encourage-
ment of mentors, coaches and champions has also been key
to my career progression. Every girl and woman deserves
the same supportive environment at home, at school and
in the workplace.

So, to the women and girls who dream of a career in sci-
ence, I say: dream big. Dare to try. Be audacious. Dream
so big, some will ask, “How dare you?” You may not win
a Nobel prize, but you will be following your true passion.
And that’s the most important ingredient to a fulfilling
life of purpose.
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High school girl to college recruiters:

Don’t make everything pink!

By Abigail WHEAT, www.theworld.org, July 15th, 2015

Editor’s Note: Last year, Virginia high school junior
Abby Wheat decided she’d had enough of colleges and uni-
versities trying to “feminize” STEM programs (Science,
Technology, Engineering and Mathematics) in their re-
cruitment materials. So she decided to write about it.
Her essay, originally published on Western Albemarle High
School’s new site, was selected as runner-up out of nearly
5,000 entries in last year’s New York Times’ Teen Edi-
torial Competition. With thousands of recently graduated
high school seniors like Abby getting ready to start college
in the fall, we’re featuring Abby’s essay as a shout-out
to all the girls planning to continue in STEM fields, no
“pinkification” necessary. Abigail Wheat will be a fresh-
man honors student at Fordham University in the fall of
2015.

As a high school junior interested in engineering, I am
bombarded with emails and letters asking me to consider
various STEM programs simply because I am female. Ob-
viously, I am glad that so many colleges that are looking
to increase the number of women enrolled in science and
math related majors. However, I am somewhat alarmed
by some of the tactics that some of these places use to
attract potential female students.

It appears that in order to make the STEM fields more
attractive to girls, marketing directors feel the need to
“feminize” these areas of study. To me, this is just plain
offensive. Is it assumed that I will only be interested in
rebuilding the infrastructure of this nation via civil en-
gineering if there is some sort of glittery pink aspect in-
volved? Do people really think that the only way you will
ever get a girl to write coding for innovative software is
to stick a butterfly somewhere in there? These questions
may seem far-fetched, but I have received far too many
“lady-centric” emails in Curlz MT font from prospective
colleges for that to be true.

And it isn’t just colleges and universities that use these
flawed tactics. Even toys targeted towards making lit-
tle girls interested in engineering are feeling the need to
“girlify” in order to make these activities appropriate for
females. For instance, the famous LEGO company has
started manufacturing kits for girls featuring beach houses
and farmers’ markets — things you certainly would not
find in a regular, non-feminized LEGO kit.

And I am not against toys meant to spark girls’ inter-
est in the STEM fields. What I am against is the seem-
ingly ever-present stigmatization that the only way to cre-
ate excitement in girls about traditionally male-dominated
things is to bedazzle them with all things “female.”

Women have always been interested in science and
math, and this is proven by the presence of historical fig-
ures such as Marie Curie and Ada Lovelace. So why are
only a quarter of STEM jobs occupied by women? It’s be-
cause for centuries, women were not welcomed into tech-
nical fields.

However, painting rainbows onto fields of study such
as engineering and computer science isn’t going to mag-
ically make that statistic larger. What will attract more
women to technical jobs is welcoming them with open arms
and recognizing that their abilities are completely equal to
those of men.

Of course, it is important to note that there is ab-
solutely nothing wrong with a feminine engineer. But
women aren’t becoming scientists because the job appli-
cation smelled like lavender.

Many women are pursuing and will continue to pursue
STEM careers because those are the topics that genuinely
interest them.
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Women in Science

By Elizabeth PICH & Jonathan KUNZ, www.warandpeas.com, 11 February 2019
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Wenn der Motor stottert

Schwache Verkaufszahlen, vor allem bei Elektroautos, schrumpfende Gewinne und eine
starke Konkurrenz — die Autoindustrie steckt in der Krise. Bei Volkswagen ist die Lage
schon fast dramatisch. Und auch Ford kündigt Entlassungen an.

www.deutschlandfunk.de, 21. November 2024

Die jüngste Hiobsbotschaft aus der deutschen Autoin-
dustrie kommt aus Köln: Ford will 2900 Stellen abbauen.
Dabei hatte der Konzern gerade erst zwei Milliarden Euro
investiert, um die Produktion von E-Autos hochzufahren.
Doch der Absatz schwächelt.

Gleiches erlebt Volkswagen. Nach einem massiven Ge-
winneinbruch im dritten Quartal kann Europas größter
Autobauer den Umstieg auf Elektroautos nicht mehr aus
den Einnahmen finanzieren. Als Antwort darauf wollte der
Konzern zunächst Werke schließen und Zehntausende Mit-
arbeiter entlassen. Mittlerweile hat VW aber die Bereit-
schaft signalisiert, über eine Zukunft aller Standorte ohne
Massenentlassungen zu verhandeln.

Wie geht es der deutschen Autoindustrie?
Der Automobilbau gilt als Schlüsselindustrie in

Deutschland. Rund 770.000 Menschen sind in der Bran-
che beschäftigt. Gemessen am Umsatz ist es die mit Ab-
stand größte Industriebranche im Land. Doch es kriselt
nicht nur bei Volkswagen, sondern auch bei BMW, Mer-
cedes und Co. Im Durchschnitt waren ihre Werke 2023 nur
zu etwas mehr als zwei Dritteln ausgelastet, wie aus einer
Auswertung des Datenspezialisten Marklines hervorgeht.

Die Konzerne beklagen schwache Verkaufszahlen, vor al-
lem bei Elektroautos, und hohe Kosten für den Umstieg
auf den E-Antrieb. Das lässt die Gewinne schrumpfen. Da-
zu kommt eine starke Konkurrenz. Neue Wettbewerber wie

Tesla und diverse Hersteller aus China laufen den deut-
schen Autobauern den Rang ab.

Auf einem „Autogipfel“ Ende September diskutierte die
Bundesregierung mit Vertretern der Branche, um mögli-
che Auswege aus der Krise zu finden. Greifbare Ergebnisse
brachte das Treffen allerdings nicht. Mit dem Bruch der
Ampel-Koalition und den anstehenden Neuwahlen ist aus
der Bundespolitik bis auf weiteres mit keinem Impuls mehr
zu rechnen.

Zusätzliche Sorgen haben die deutschen Autobauer we-
gen der EU-Strafzölle gegen China. Seit Anfang November
erhebt die Europäische Union Aufschläge für den Import
chinesischer Fahrzeuge. Durch hohe Subventionen der chi-
nesischen Regierung könnten sie billiger am Markt ange-
boten werden, das verzerre den Wettbewerb, hieß es. Die
Autonationen Frankreich und Italien stimmten für die Zöl-
le, Deutschland war dagegen – die stark exportorientierten
deutschen Hersteller fürchten die Nachteile eines Handels-
kriegs mit China, das seinerseits Zölle erheben könnte.
Bisher allerdings reagierte die chinesische Regierung zu-
rückhaltend und verhandelt weiter mit der EU über die
Beilegung der Streitigkeiten.

[…]

Vor welchen Herausforderungen steht die Auto-
branche?
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Die deutsche Autoindustrie steht angesichts der Trans-
formation hin zur klimaneutralen Mobilität unter Druck.
Ab 2035 dürfen in der Europäischen Union nur noch Autos
neuzugelassen werden, die kein CO2 ausstoßen. Verbren-
ner, die mit Benzin oder Diesel betankt werden, erhalten
hingegen keine Neuzulassung mehr.

Allerdings ist der Absatz von Elektroautos in
den vergangenen Monaten deutlich eingebrochen. Laut
Kraftfahrt-Bundesamt wurden bis August dieses Jahres
rund 22,4 Prozent weniger Neuwagen mit Elektroantrieb
zugelassen als in den acht Monaten des Vorjahres. Ein
Grund für die Absatzflaute 1: das abrupte Ende der staat-
lichen Kaufprämie für Elektroautos im Dezember 2023.

Branchenexperten wie Stefan Bratzel vom Center of
Automotive Management sehen die Autoindustrie selbst
in der Verantwortung: Sie habe den Trend zur Elek-
tromobilität verschlafen. Mit Blick auf die E-Auto-Krise
bei VW sagt Bratzel, der Konzern sei zu spät und
mit zu wenig Geschwindigkeit in die große Transforma-
tion in Richtung Elektromobilität gegangen. Auch Ifo-
Wirtschaftsforscherin Anita Wölfl moniert, die deutsche
Autoindustrie habe bei der Elektromobilität sehr spät re-
agiert.

[…]

Elektromobilität

Wie die Batterietechnik den
E-Auto-Markt bremst

Die deutschen Autobauer stecken auch wegen der schwachen Nachfrage nach Elektro-
autos in der Krise. Ein Grund für die Zurückhaltung liegt auch in der Batterietechnik,
der viele Autokäufer noch nicht recht zu trauen scheinen.

von Till BÜCKER, ARD-Finanzredaktion, www.tagesschau.de, 5. November 2024

[…] Die deutsche Autobranche befindet sich in der Krise.
Als Hauptursache nennen die Betroffenen die schwierige
Transformation hin zur Elektromobilität. Neue Konkur-
renten, hohe Kosten, Managementfehler und Unsicherhei-
ten an mehreren Fronten erschweren die nötigen Verän-
derungen. Dazu kommt die eingebrochene Nachfrage nach
Elektroautos.

Anschaffungskosten sind weiter hoch

Von Januar bis September wurden nach Angaben
des Kraftfahrt-Bundesamts lediglich 276.390 batterieelek-
trisch angetriebene Fahrzeuge (BEV) neu zugelassen. 2023
waren es in diesem Zeitraum noch mehr als 387.000. Da-
mit beträgt das Minus satte 28,6 Prozent. Allein im Au-
gust waren die Elektroauto-Neuzulassungen hierzulande
um fast 70 Prozent abgestürzt. […]

Im vergangenen Jahr hatte die Bundesregierung zu-
nächst die Kaufprämie für gewerbliche Elektroautos ge-
strichen und im Herbst dann überraschend auch die För-
derung für private Käuferinnen und Käufer. Nun gibt es
Pläne, erneut eine staatliche Unterstützung einzuführen -
durch steuerliche Anreize, neue Boni oder eine Abwrack-
prämie für alte Verbrenner.

Die hohen Anschaffungskosten für E-Autos sind ein we-
sentlicher Bremsklotz für die Verkehrswende. Einer GfK-
Umfrage im Auftrag der Deutschen Automobil Treuhand
(DAT) zufolge entscheiden sich 43 Prozent der Käufer
von Verbrennern aus diesem Grund gegen einen Kauf.
Nach Angaben des Instituts Center Automotive Research
(CAR) sind die Elektroautos mit einem Durchschnittspreis
von 39.800 Euro im Schnitt immer noch knapp 6.600 Euro
teurer als vergleichbare Verbrenner.

Abwartende Haltung bei Verbraucherinnen und
Verbrauchern

„Grundsätzlich sind die Menschen vor dem Hintergrund
der zunehmenden auch gesamtwirtschaftlichen Unsicher-
heiten weniger zu einer so großen Investitionsentschei-
dung bereit“, erklärt der ADAC auf Anfrage von ta-
gesschau.de. Das Angebot an bezahlbaren Elektro-Pkw,
besonders Kleinwagen, sei begrenzt. „Diskussionen über
mögliche neue staatliche Förderungen führen außerdem
dazu, dass potenzielle Interessenten an E-Pkw mit der
Kaufentscheidung warten“, so die Fachleute weiter. Das
erkläre auch den Anteil von Leasing-Fahrzeugen, denn die
Festlegung auf die E-Mobilität sei damit deutlich kürzer.

Dazu kommen weitere Gründe für die Zurückhaltung bei
E-Autos: „Konkret haben viele Verbraucher immer noch
Sorge vor einer nicht ausreichenden Reichweite und unge-
nügenden Lademöglichkeiten“, so der ADAC. Auch in der
DAT-Umfrage nennen die Hälfte aller Befragten die be-
grenzte Reichweite der Batterie. Zusätzliche Gründe für
die Ablehnung sind danach die unausgereifte Infrastruk-
tur, zu lange Ladezeiten und die Haltbarkeit der Batterie.

E-Autos lassen sich nicht gut weiterverkaufen
Viele Verbraucherinnen und Verbraucher zögerten noch

mit dem Kauf eines E-Autos, meint auch Oliver Falck
vom ifo-Institut: „Es gibt eine hohe Unsicherheit über die
Strompreisentwicklung und die sichere Stromversorgung
sowie eine Abwartehaltung in Bezug auf größere Modell-
vielfalt, bessere Technologien und sinkende Preise.“

Außerdem spiele der geschätzte niedrigere Wiederver-
kaufswert eine Rolle, so der Experte. Zwischen August
2023 und August 2024 ist der durchschnittliche Wert eines
gebrauchten E-Autos nach Angaben der amerikanischen
Online-Auto-Verkaufsplattform iSeeCars um 25 Prozent
gefallen – von umgerechnet 32.249 Euro auf 24.292 Euro.
Die Preise für gebrauchte Benziner sanken lediglich um
4,4 Prozent.

[…]
1. die Flaute = Zeit, in der es keine Nachfrage nach bestimmten Waren herrscht, Depression.
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Neuzulassungen von Elektroautos
in Deutschland 

*2024: Januar bis September
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Läuft nicht
Die Einigung bei VW 2 auf einen harten Sparkurs gibt Hinweise darauf, wo die Probleme
am Standort Deutschland liegen – und wie sich die angeschlagene Autoindustrie sanieren
ließe.

Von Max HÄGLER, aus der ZEIT Nr. 55/2024, 23. Dezember 2024

Als die ersten Meldungen zu VW gerade in der Welt
waren und die IG Metall von einem „Weihnachtswunder“
frohlockte 3, […] da ging Arno Antlitz schon wieder an die
Arbeit. Der gebürtige Unterfranke ist Finanzchef des Kon-
zerns […], ein leiser Mensch mit einer grundsätzlich opti-
mistischen Einstellung. Selbst die Zukunft der gerade so
leidgeplagten Autoindustrie sieht er mit Zuversicht. […]
„Jetzt beginnt die wirkliche Arbeit“, teilte er auf Linke-
dIn mit. […] Die Anstrengungen müssten nun verstärkt
werden, um die Effizienz in den deutschen Fabriken zu
stärken, um Prozesse zu optimieren, um die Umstellung
auf die Elektromobilität zu schaffen. „Frohe Weihnachten“
oder ähnliche Sentimentalitäten sparte sich der Mann. Er
hätte wohl gerne noch stärker gekürzt.

Dabei enthält das vermeintliche Weihnachtswunder oh-
nehin viele unfrohe Botschaften: 35.000 Jobs werden bis
zum Jahr 2030 gestrichen […]. 4.000 Ingenieurstellen fallen
weg. Künftig wird VW nicht einmal halb so viele Lehr-
linge ausbilden wie bisher. Der recht luxuriöse Hausta-
rifvertrag […] wird zusammengestutzt 4 auf das niedrigere
Niveau der restlichen Branche. Der Verbrenner-Golf, die-
se Auto-Legende, wird bald in Mexiko gebaut und nicht
mehr in Niedersachsen, zu teuer. Insgesamt reduziert das
Unternehmen seine Fabrikkapazitäten in Deutschland um
etwa ein Viertel. […]

Kein Zweifel: Arbeitnehmer und Arbeitgeber haben sich
bei der Marke Volkswagen auf einen harten Sparkurs ge-
einigt. Und weil VW das Land so geprägt hat wie wenige
andere Firmen, mit dem Käfer, dem Golf, dem Bulli, ist

es auch eine Weichenstellung, dass der Konzern gerade
so radikal umsteuert. Eine, die […] Vorbildcharakter ha-
ben könnte: für die Industrie und vielleicht auch für die
Industrie-Republik, die gerade in einer Polykrise steckt.

Die erste Botschaft [aus der Einigung] lautet: Der größ-
te Autobauer des Kontinents, und lange Zeit der selbst-
bewussteste, ist künftig ein ganz normaler. […] Eine Zeit
lang war Volkswagen sogar der größte Fahrzeughersteller
der Welt: Zehn Millionen Autos, Busse und Lastwagen
bauten die Kernfirma VW und ihre Schwesterfirmen wie
Audi, Škoda, Seat, Porsche, Scania oder MAN. Gerade in
Wolfsburg, der Zentrale dieses Vielmarken-Reichs, glaub-
te man, es werde immer weiter wachsen. Das ist vorbei.
[…] Die Ursachen hat der gegenwärtige Konzernchef Oliver
Blume am besten auf den Punkt gebracht. „Die schwache
Marktnachfrage in Europa und deutlich gesunkene Erträ-
ge aus China legen jahrzehntelange strukturelle Probleme
bei Volkswagen offen“, erklärte er der ZEIT […]. Mit den
strukturellen Problemen meinte er vor allem die hohen
Kosten am Standort Deutschland. […]

Die zweite Botschaft ist: Es hätte noch schlimmer kom-
men können, ja. Angeblich forderte die VW-Führung in
den vergangenen Wochen den Abbau von mehr als 50.000
Stellen. […] Außerdem steht derzeit nur die Zukunft von
zwei kleineren Werken infrage, sie sollen wohl verkauft
werden. Zwischenzeitlich hatte die Arbeitgeberseite gefor-
dert, drei größere Werke zu schließen. Management, Eigen-
tümer und Arbeitnehmer haben zu einer Lösung gefunden,
die hart ist, aber eben nicht maximal brutal. […]

2. Nach mehr als 70 Stunden Verhandlungen haben sich VW und die IG Metall am 20. Dezember 2024 geeinigt.
3. frohlocken = sich sehr freuen.
4. etwas stutzen = etwas kürzen.
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Diese Sozialpartnerschaft könnte eine Blaupause 5 sein
für Deutschland, muss es vielleicht auch. Denn die ak-
tuelle Krise betrifft ja nicht nur Volkswagen, das ist die
dritte Botschaft. Tatsächlich sind viele Unternehmen in
Bedrängnis. […] Dass es bald wieder aufwärtsgeht, ist un-
wahrscheinlich. Die Märkte in Nordamerika und Europa
gelten als weitgehend gesättigt. Und der Export wird oh-
nehin immer komplizierter: In China lässt sich kein Geld
mehr verdienen, zumal der Markt dort zunehmend von
einheimischen Herstellern dominiert wird – die zudem nun
auch noch in Europa produzieren wollen. In den USA dro-
hen hohe Zölle, und die neue Generation deutscher E-
Autos dürfte es auch aus politischen Gründen erst einmal
schwer haben: Der künftige US-Präsident Donald Trump

will vor allem heimische Verbrenner zu alter Stärke führen.
Es bleibt hart, wird vielleicht noch härter […].

Und so steckt in der Einigung noch eine Botschaft, vor-
getragen von der Arbeitnehmerschaft, aber auch vom Ma-
nagement […]. Nachdem der bedeutendste Autobauer des
Kontinents einen harten Sparkurs eingeschlagen hat, ist
nun auch die Politik gefragt. Die Entscheider in Berlin,
aber auch in Brüssel müssten sich verständigen, wie es
weitergehen soll mit dieser Industrie, an der […] 14 Millio-
nen Menschen in Europa hängen.

Wie die Zukunft sein kann, sein soll, das kann man von
dieser Einigung […] übrigens auch ablesen. Die Belegschaft
im tonangebenden Wolfsburg hat sich für die kommenden
Jahre den Bau von Elektromodellen gesichert, Verbrenner
hat man nach anderswo abgegeben. […]

Globale Automobilproduktion : Verschiebung Richtung Asien

www.iwd.de, Der Informationsdienst des Instituts der deutschen Wirtschaft, 23. September 2024

Globale Automobilproduktion: Verschiebung Richtung Asien
So viele Kra�fahrzeuge wurden in diesen Regionen produziert

Quelle: International Organization of Motor Vehicle Manufacturers (OICA)
© 2024 IW Medien / iwd

EU-12: jüngere EU-Mitglieder 
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Brunei, Indonesien, Kambodscha, 
Laos, Malaysia, Myanmar, Philippinen, 
Singapur, Thailand, Vietnam
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5. die Blaupause = das Vorbild, das Modell.
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4 heures Calculatrice interdite

L’usage de tout système électronique ou informatique est interdit dans cette épreuve.

Rédiger en arabe et en 500 mots une synthèse des documents proposés, qui devra obligatoirement comporter un titre.
Indiquer avec précision, à la fin du travail, le nombre de mots utilisés (titre inclus), un écart de 10 % en plus ou en
moins sera accepté.
Ce sujet comporte les 4 documents suivants :

– un article d’Al Jazeera.net du 20 juin 2023 ;
– un article de Nora Othmani tiré de la revue As-Sahâfa, du 25 juin 2024;
– un article de Amina Al Ghali, du site Hespress, du 13 juin 2023 ;
– une caricature de Imed Snouni, du site Hespress, du 13 juin 2023.

L’ordre dans lequel se présentent les documents est arbitraire et ne revêt aucune signification particulière.

الإدماج وآفاق والقوانين الواقع بين العالم في الأطفال عَمالة

العربيّ العالم في الأطفال عمالة

(بتصرّف) 2023 20جوان بتاريخ الجزيرة موقع عن

الفقر أبرزها ولأسباب عليها، مقدورا أو شاقةّ كانت سواء روتينية، بأعمال العالم أنحاء كل في الأطفال التحاق : الأطفال بعمالة يقُصد
الحياة. لهم يكفل الرعاية من أدنى بحد أو حينا، أجر وبلا حينا، أجر مقابل الأعمال تلك وتكون والعوز،

أن أو يمارسوها، أن من أصغر أو أضعف الأطفال يكون كأن الأطفال، عمالة مفهوم ضمن تدخل لكنها شاقة الأعمال تلك تكون لا وقد
الاجتماعية "الحماية شعار المتحدة الأمم رفعت ،2022 عام وفي والاجتماعي... والعقلي البدني نموهم على يؤثر بشكل للخطر تعرضهم
مما الدخل، والمتوسّطة الفقيرة الدول في الاجتماعية الحماية أنظمة الاقتصادية الأزمات استنزفت أن بعد الأطفال"، عمالة لإنهاء الشاملة
أشكال وتتعدّد الأطفال. عمالة في منخرطا طفلا 35 كل من واحد طفل يعُدّ ، العربيّ العالم وفي ، العمل عن الأطفال تحييد الصعب من جعل

المنطقة. في أسبابها لتنوع تبعا العربي العالم في الأطفال عمالة
من وغيرها الطوب، وصناعة والمحاجر المناجم أعمال منها ، معينة قطاعات في تتفشى الأطفال عمالة فإن المصرية، الحكومة وبحسب
9.3 % فإنّ مصري، مسح وبحسب الظاهرة. هذه مع الريف مناطق وبعض القاهرة في الشعبية الثقافة تتساهل كما والزراعة، البناء أعمال
بظروف الظاهرة هذه ارتبطت اليمن، وفي . آمنة وغير سيئة ظروف في منهم 82.2 % نسبة وتعمل يعملون، مصر في الأطفال إجمالي من
في أبنائها لتشغيل دفعها مما واستقرارها، اليمنية الأسر أوضاع في وتدهور داخلية هجرة من عليها ترتبّ وما الأخير العقد خلال الحرب

[...] الريفية... الزراعة
في الحرب إثر اللجوء حركة فساهمت لبنان، في أمّا ، للعمل صعبة مادية ظروف تدفعهم العراق أطفال ثلث أنّ إلى اليونيسيف وأشارت
سوق في الرقابي الدور غياب إلى مختلفة عربية بلدان في الحرب ظروف ساهمت الأخير، العقد الأطفال.وفي عمالة ازدياد في سوريا
في وإشراكهم الأطفال تجنيد مثل خطورة أكثر نشاطات إلى إضافة أساسية، احتياجات لتأمين أطفالها تشغل التي الأسر أعداد وزيادة العمل،

العسكرية. النزاعات
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والأسرة للطفل موجّهة شاملة إصلاح خُطّة وضع إلى دعوة : الأطفال لعمالة للتصدي
(بتصرّف) جوان2024 16 بتاريخ عُثماني نورة

الإنسان حقوق منظومة تكريس الى تهدف التي تشريعاتها وتعدد الطفل حقوق اتفاقية وأهمها الدولية الاتفاقيات مختلف في تونس انخراط رغم
الصكوك هذه كل وجود ظلّ وفي أنهّ إلاّ الأطفال عمالة بمسألة يتعلق ما في لاسيما تعزيزها بغاية خاصة بصفة الأطفال وحقوق عامة بصفة
والنفسيةّ الجسديةّ الاضرار من العديد من تعاني أصبحت التي الحسّاسة العمرية الشريحة هذه على مريرا الواقع مايزال المبذولة والمجهودات
اقتصادية لظرفية حتمية نتيجة هي إنمّا بالجديدة ليست 18 سنّ دون الأطفال تشغيل فمسألة ، جدا مبكّرة سنّ في العمل سوق إلى وُلوجها نتيجة
حيث المتزايدة المعيشة تكاليف مجابهة على مساعدتها قصد الشغل سوق اقتحام على أطفالها إجبار إلى الأسر من العديد اضطرت صعبة
وعجز قصور يؤكد ما التونسيةّ، والأرياف المدن بقية في وحتى العاصمة تونس شوارع في مروّع بشكل تنتشر الأطفال عمالة ظاهرة باتت

[…] … أطفالها حق في المذنبة الأسر وردع الأطفال حماية عن الحالية القوانين
8 % أنّ إلى الفلاحيّ القطاع في الأطفال عمالة بخصوص والاجتماعية الاقتصادية للحقوق التونسي للمنتدى دراسة أرقام مؤخرا وأظهرت

الإعدادي. التعليم مرحلة في الدراسة عن انقطعن منهن 90 و% سنة عشر الثمانية تتجاوز لا أعمارهنّ الميداني البحث عينات بحسب
من 5 و% خطرة اعمال في يعملون ألف 136 منهم طفل، ألف 215 بلغ تونس في الناشطين الاطفال عدد ان أيضا الدراسة وكشفت

[…] التجارة في 20 و% الفلاحي القطاع في يعملون الناشطين الأطفال
سن دون الأطفال تشغيل بمنع المتعلقة الدولية العمل منظمة اتفاقيات على صادقت التي الأولى الدول من تعتبر تونس أنّ المنتدى وذكر
تدريجيّ بناء وفق وطنياّ قانونيا إطارا وفرّت كما وغيرها الاقتصادية الأعمال في الأطفال استخدام وحدود شروط وبضبط عشرة السادسة
التعليم في والحق الطفل بحقوق والمتعلقة بالدستور الواردة الفصول غرار على الإنساني القانون لقيم حامل الأطفال لتشغيل حمائيّ لنظام
السادسة سنّ دون الأطفال لعمالة ع تشُرِّ فصول على تحتوي الشغل مجلةّ تزال ما حين العلاقة. ذات الفصول من وغيرها الصحة في والحق
القوانين بقية مع وتتناقض الأممية الاتفاقيات في ورد ما مع تتلاءم لا التي الاستثناءات من لجملة بخَلقها للتأويل واسعا بابا وتفتح عشرة

الوطنية.
أنواع وكلّ الاقتصادي الاستغلال من الأطفال حماية في تساهم أن شأنها من التي الإجراءات بعض المنتدى اقترح الظاهرة لهذه للتصدّي
عادلة تنمية في فرد كلّ حق لضمان والأسرة الطفل الى أساسا موجهة شاملة إصلاح خُطّة وضع ضرورة على مؤكّدا الأخرى الاستغلال
في استثناءات تخلق التي الفصول وتنقيح الشغل مجلة على اللازمة التعديلات إدخال ضرورة في خاصة تتمثلّ لائقة اجتماعية حماية وفي
التطبيق ضرورة إلى أيضا دعا كما ، الصلة ذات الوطنية والقوانين الأممية الاتفاقيات بقيةّ مع تجُانِسها إلزامية مع الأطفال تشغيل مسألة
مجرد المبدأ هذا يكون لا حتى وعملية إجرائية خطوات خلال من ومجّانيته عشرة السادسة سنّ الى التعليم اجبارية لمبدأ والصارم الفعلي
ضبط اقترح كما ، واللائق الآمن التعلم ظروف من الأدنى الحد وتوفير الريفية المناطق في التربوية المؤسسات وضعية تحسين مع نصّ
القضاء خلال من واستئصالها الظاهرة لمعالجة ميدانية ومُسوحات دراسات على مبنية واضحة تصورات وفق استراتيجية عمل خطة وتحديد

تناميها. ودواعي أسبابها على

التونسيةّ «الصحافة» موقع من

والاجتماعية. القانونية الحماية توفير تسُائل المغرب في الأطفال تشغيل ظاهرة
(بتصرّف) 2023 جوان 13 بتاريخ الغالي أمينة ـ هسبرس مَوقع مِن

البوادي، وفي الهامشية أو الشعبية الأحياء في خصوصا وإناثا، ذكورا ، متزايدة أعدادا تمس مقلقة وظاهرة حقيقية آفة الأطفال تشغيل شكّل
الظاهرة. هذه على للقضاء أكبر مجهودات بذل إلى الاجتماعيين الفاعلين من والعديد الدولية المنظمات دفع الذي الشيء

الاجتماعية العدالة بين للصلة وتأكيدا الأطفال، عمل ضد المتزايدة العالمية الحركة تحفيز إلى الأطفال عمل لمكافحة العالمي اليوم يهدف
في جاء ما حسب الأطفال» عمل إنهاء للجميع.. الاجتماعية العدالة تحقيق » هو العام هذا احتفالية شعار يكون أن تقرر ، الأطفال وعمل
المتحدة الأمم منظمة بها قامت التي «التجارب أنّ هسبريس، عليه اطلعت ، ذاته التقرير وأضاف ، المتحّدة الأمم منظمة عن صادر تقرير
لها، الجذرية الأسباب عولجت إذا الأطفال عمل ظاهرة إنهاء الممكن من أن أظهرت ، الماضية عقود ثلاثة مدار على الظاهرة لهذه للتصدي

وضوحا.» المشاكل هذه أكثر أحد هو الأطفال عمل ولعل اليومية، الناس لمشاكل حلول إيجاد في المساهمة جميعا لنا المُلِحّ ومن
«اليوم معتبرة الأطفال»، عمل بإنهاء الأولى بالدرجة المعنيون «نحن : قائلة الآفة، هذه على للقضاء الجهود تضافر ضرورة الوثيقة وأكدت
تضافرا والعزم الإرادة تتضافر عندما التغيير تحقيق إمكانية لإثبات المناسبة الزمنية اللحظة بمثابة السنة لهذه الأطفال عمل لمكافحة العالمي
إنتاجية وحدات في العالم أنحاء جميع في الأطفال يشتغل » : نفسه المصدر وتابع بها» التعجيل ينبغي التي المبذولة للجهود زخما يتيح
الأطفال كان إذا الأطفال] [عمالة مفهوم ضمن الأعمال تلك تصُنف ذلك ومع ضرر، منها عليهم يترتب لا قد أجر، وبدون بأجر مختلفة
أو الاجتماعي أو العقلي أو البدني نموهم تعرض قد خطرة أنشطة في يشاركون عندما أو الأعمال، تلك يمارسوا أن من وأضعف أصغر

للخطر» التعليمي
العالمي التحالف ظل في ولاسيما الاجتماعية العدالة لتحقيق الدولي العمل تنشيط إعادة أجل من الجميع إلى مفتوحة دعوة التقرير ووجه
رقم الدولية العمل منظمة اتفاقية على العالمي التصديق إلى بالإضافة الأطفال، عمل لإنهاء الأولوية ومنح ، العدالة هذه تحقيق المتوخى
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الأطفال عمل أشكال أسوأ حظر 182 رقم الدولية العمل منظمة اتفاقية مع جنب إلى جنبا ستتيح التي الاستخدام، لسن الأدنى الحد بشأن 138
العالم. أطفال لكافة القانونية الحماية وتوفير

الأطفال تشغيل ظاهرة إن الإلكترونية، هسبريس لجريدة تصريح في الطفولة، منتدى جمعية رئيس الرامي، العالي عبد قال الإطار، هذا وفي
لتحقيق منهم سعيا المغربية الإنتاجية الوحدات من مجموعة قبل من استغلالهم يتم الذين للقاصرين والنفسية البدنية للسلامة حقيقيا تهديدا تشكل

تكلفة. بأقل الربح
من الاجتماعية، العاهة أو الفقر في بالاستثمار يسمى ما أمام اليوم أصبحنا بحيث الظاهرة، هذه لتفاقم الرئيسية الأسباب أحد الفقر ويشكّل
والمقاهي المحلات أو المعامل في الاشتغال بغية المدن إلى القاصرين أبنائها إرسال على القرى في القاطنة المغربية الأسر بعض إقدام خلال

الطفولة. منتدى جمعية رئيس يقول الحياة، مصاريف تدبر على يساعدها سند بمثابة إياهم معتبرة المتعبة، الأعمال من وغيرها
التي المغربية الشغل مدونة من 143 المادة إلى مشيرا ، « جدا مخففة «عقوبات الأطفال مشغلي ضد القانونية العقوبات أن الرامي وأبرز
إلى ثلاثة من نافذا سجنا العقوبة تصير أن ويمكن مالية، غرامة دفع إلى ل بالمُشغِّ ينتهي عشرة الخامسة سن دون حدث تشغيل أنّ على تنصّ
مؤكّدا رقيب، أو حسيب وجود دون استغلالهم في الاستمرار الأطفال لمستغلي يبيح مما مضاعفة، غرامة مع الأمر، تكرر إذا أشهر ستة

منها» والحدّ الظاهرة هذه لضبط الصارمة القوانين من المزيد تفعيل «ضرورة
التي المعوزة الأسر لمساعدة المنسية القروية المناطق في وتعاونيات مشاريع «خلق إلى المعنية الجهات الطفولة منتدى جمعية رئيس ودعا

الآفة.» هذه من للحد الجهود تضافر وضرورة وأسرهم، أنفسهم به يعيلون عمل عن بحثا المدن إلى القاصرين أطفالها إرسال تختار

2023 يونيو 13 . السنوني عماد : كاريكاتير
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Espagnol
MP, MPI, PC, PSI, TSI 20

25

4 heures Calculatrice interdite

L’usage de tout système électronique ou informatique est interdit dans cette épreuve.

Rédiger en espagnol et en 500 mots une synthèse des documents proposés, qui devra obligatoirement comporter un
titre. Indiquer avec précision, à la fin du travail, le nombre de mots utilisés (titre inclus), un écart de 10% en plus ou
en moins sera accepté.
Ce sujet comporte les 4 documents suivants :

– un article de Víctor LAPUENTE paru dans El País, le 5 janvier 2025 ;
– un extrait d’un article de Joaquín LUNA paru dans La Vanguardia, le 7 janvier 2025 ;
– un article de Paloma MATELLANO paru dans El Mundo, le 10 décembre 2024 ;
– un article de Rubén ALONSO paru sur le site elDiario.es, le 28 janvier 2025.

L’ordre dans lequel se présentent les documents est arbitraire et ne revêt aucune signification particulière.

Franco está vivo

No somos muy de izquierdas a pesar de, sino precisamente porque hemos sufrido más que nadie un
autoritarismo de derechas

Víctor LAPUENTE, El País, 5 de enero de 2025

La derecha se equivoca cuando dice que el Gobierno in-
tenta resucitar a Franco. Se queda corta. Porque Franco
vive. En el inconsciente político de la nación es una fuer-
za más poderosa de lo que imaginamos. Pero actúa de
forma contraria a lo que cree la izquierda, que ve el lega-
do del dictador como una losa. La “herencia de Franco”
sería, amén de un aparato estatal y judicial celosamente
conservador, un sustrato de desconfianza ciudadana hacia
la democracia y las políticas progresistas. Sin embargo,
sucede lo contrario: el franquismo nos ha vuelto más de
izquierdas. Muy izquierdas. Hasta el punto de que proba-
blemente no hay país occidental con una ciudadanía más
posicionada a la izquierda en el eje ideológico. Y tampoco
con más años bajo una dictadura de derechas.

No somos muy de izquierdas a pesar de, sino precisa-
mente porque sufrimos más que nadie un autoritarismo
de derechas. Es la ley del péndulo, que han documenta-
do politólogos como Elías Dinas. Mientras en los países
excomunistas la mayoría de la población es de derechas,
allá donde, como en el sur de Europa, tuvimos déspotas
derechistas, la mayoría somos de izquierdas.

Y la sombra del pasado no solo no disminuye, sino que,
si cabe, se alarga con el paso del tiempo. Cada nueva gene-
ración de europeos del Este se vuelve aún un poco más de

derechas. Y nosotros, un poco más de izquierdas. La razón
es que el estigma asociado al bando ideológico del dictador
es un fuerte adhesivo social que cohesiona familias, amigos
y medios de comunicación.

Esto contradice nuestra intuición, y la opinión mediá-
tica, de que los jóvenes españoles se nos vuelven muy de
derechas. Nos fijamos, por llamativas, en las historias de
familias progres cuya hija, y sobre todo hijo, es de Vox. Y
obviamos que la norma no es que te rebeles, sino que co-
pies lo que ves en casa. Y, si acaso, te vuelvas más papista
que tus papás, votando a un partido aún más de izquierdas
que ellos.

Esto podría cambiar si la ola global de populismo de
derechas se consolida en España y algo de eso detectan las
encuestas. Pero esa marea es menor que en otros países.
Aquí no manda el franquismo, sino el antifranquismo so-
ciológico. Por eso el Gobierno celebra cualquier acto que
mantenga vivo el recuerdo de Franco, ya sea justo y es-
perado (como sacarlo de Cuelgamuros) o dudoso y sor-
prendente, como conmemorar este 2025 los “50 años de
libertad”, cuando el presidente en 1975 (y parte del 1976)
era el franquista Arias Navarro. En La Moncloa saben que
Franco era azul, pero su espectro es rojo.
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A ver si Franco va y resucita…
Joaquín LUNA, La Vanguardia, 7 de enero de 2025

A falta de año compostelano y pudiendo conmemo-
rar el centenario del desembarco de Alhucemas, el Go-
bierno inicia esta semana una gira democrática –“España
en libertad”– con un centenar de actos para recordar lo
bien que nos ha ido desde el deceso de Franco el 20 de no-
viembre de 1975 en el hospital de La Paz habiendo recibido
los santos sacramentos.

(Miguel RIOPA / AFP)

A mí, la verdad, a la vista del tsunami ultraderechista
que domina Occidente, lo que me inquieta es que acabe-
mos resucitando a Franco y regalando votos a Vox…

¡Hay que ver en qué berenjenales nos metemos señalan-
do 1975 y no 1977 para conmemorar la transición demo-
crática –un orgullo–, asunto candente para dos de cada
tres españoles nacidos después de la muerte del dictador!

Se trata, según la web de la Moncloa, de “poner en valor
la gran transformación de este medio siglo” por si alguien
no se hubiese enterado. ¡Qué ilusionante es eso de “po-
ner en valor” aunque sea un aniversario de bodas, los 125
años del RCD Espanyol 6 o la desaparición de los cines de
reestreno!

Habrá que ver cómo se desarrolla este carrusel de actos,
los propósitos a los que sirve –a buen seguro transversales
y no electoralistas– y la reacción de crítica y público, no
sea que salga el tiro por la culata y convirtamos al dic-
tador en icono pop de TikTok –la ultraderecha lo borda
en las redes– al que le gustaban la zarzuela, los domingos
de cine y merienda en El Pardo y construir pantanos y
viviendas sociales.

[…]
Quizás el asunto no vaya de Franco y el franquismo so-

ciológico […], sino de dignificar la transición, tan denostada
a toro pasado 7 desde los púlpitos de quienes dedicándo-
se hoy a la política destacan por su incompetencia para
arreglar algo. Al fin y al cabo, los peores críticos de la
transición son todos los socios del PSOE en el Gobierno…

¡Miedo me da esta gira “Sin Franco, 50 años de paz”!

El Gobierno prepara un centenar de actos
en 2025 para conmemorar la “España en libertad”

en el 50 aniversario de la muerte de Franco

Sánchez carga contra las “leyes de concordia” de PP y Vox y advierte de que “el peligro de
involución existe”

Paloma MATELLANO, El Mundo, 10 de diciembre de 2024

El Gobierno quiere que 2025 sea el año de “poner en
valor la gran transformación de España en este medio si-
glo de democracia y homenajear a las personas que lo han
hecho posible”. Cuando se cumplirán 50 años de la muerte
de Francisco Franco, La Moncloa tiene previsto organizar
más de un centenar de actividades y actos culturales en
escuelas, auditorios y museos de todo el país para conme-
morar “los 50 años de España en libertad”. Una “profunda
transformación” que “no ocurrió por casualidad, sino que
es fruto del sacrificio de muchas personas”.

Así lo ha afirmado este martes Pedro Sánchez, que pre-
sidía en Madrid el acto con motivo del Día de Recuerdo y
Homenaje a todas las víctimas del golpe militar, la Gue-

rra y la Dictadura –previsto para el 31 de octubre, tuvo
que posponerse ante el desastre provocado por la DANA–.
El presidente del Gobierno ha asegurado, además, que se
creará un comisionado especial para organizar ese ciclo de
actos, y que se contará con un “comité de expertos” y con
el apoyo de todas las administraciones involucradas.

El anuncio se ha producido durante la gala en la que el
Gobierno honraba a 21 víctimas del franquismo y concedía
a sus familiares una declaración de “reparación y recono-
cimiento personal”. Entre los homenajeados estaban el po-
lítico andalucista Blas Infante, el fiscal general Francisco
Javier Elola y el poeta y dramaturgo Miguel Hernández.
La nuera de este último, Lucía Izquierdo, ha agradecido a

6. Reial Club Deportiu Espanyol de Barcelona
7. Après coup
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Sánchez su “valentía” para sacar adelante la Ley de Me-
moria Democrática, una norma de la que hoy el Ejecutivo
ha hecho gala.

El que fuera uno de los hitos legislativos del primer Go-
bierno de coalición de Sánchez era, a juicio del presidente,
un texto destinado a “devolver la dignidad a quienes fue-
ron privados de ella”. El jefe del Gobierno ha remarcado
que 5.600 cuerpos de víctimas de la Guerra Civil y la dicta-
dura han sido exhumados “gracias al impulso de esta ley”,
por la que además se han tramitado 637 declaraciones de
reparación y 15 lugares de memoria han sido “recupera-
dos” –entre ellos, el Valle de los Caídos–.

La aprobación de la Ley de Memoria Democrática en
2022 enfrentó la oposición de PP y Vox, que en varias
autonomías han trabajado en la redacción de normas al-
ternativas a las que han denominado “leyes de concordia”.
Sánchez se ha referido a esto como una “perversión del
significado de concordia, porque no hay concordia cuan-
do se pactan leyes con aquellos que son enemigos de la
libertad”. Así, el jefe del Ejecutivo ha advertido de que “el
peligro de involución existe” y, citando lo afirmado por el
relator de la ONU, ha defendido que “no hay concordia
posible cuando hay olvido deliberado y falseamiento de la
historia”.

El acto de homenaje ha contado con la presencia del
grueso del Gobierno: al presidente del Gobierno le han
acompañado las vicepresidentas María Jesús Montero y

Yolanda Díaz, así como otros nueve ministros, tanto socia-
listas como del ala de Sumar. Ángel Víctor Torres, titular
de la cartera competente, ha insistido en la defensa de la
Ley de Memoria Democrática porque esta, ha alegado, si-
túa a “todas las víctimas” en “un lugar central”. “Durante
el franquismo, la mayor parte de las víctimas que hoy ho-
menajeamos no existieron, mientras las del lado vencedor
fueron homenajeadas cada año”, ha denunciado el minis-
tro, reivindicando que la ley salida del Ministerio que hoy
ocupa “no pretende reabrir heridas, sino justamente ce-
rrarlas”.

Torres ha aprovechado también este acto para respon-
der al diputado de Vox que definió la dictadura como “una
etapa de progreso”. “El franquismo fue la antítesis de la
democracia. ¡Qué manera de retorcer nuestro pasado!”, ha
denunciado el ministro de Memoria Democrática, sumán-
dose a la advertencia de Sánchez sobre el “peligro de in-
volución”. “Los jóvenes tienen que saber la verdad, ese
derecho ahora tan denostado”, ha reivindicado Torres.

El presidente del Gobierno también ha denunciado las
palabras de Manuel Mariscal –el parlamentario de Vox
que pronunció aquella afirmación–, y ha celebrado que la
apología del franquismo está más cerca de terminar gra-
cias a la ley aprobada por su gabinete. Además, Sánchez
ha recordado que la disolución de la Fundación Francisco
Franco “avanza” gracias a esa norma y al respaldo de la
mayoría del Congreso.

El PP cántabro defiende que celebrar los 50 años
de la muerte de Franco supone

“dividir a la sociedad y levantar muros”

Los populares rechazan la propuesta del PSOE de conmemorar el medio siglo de libertad con una
agenda de actos en la comunidad: “Reabre los enfrentamientos, las heridas y la división”, afirman

Rubén ALONSO, elDiario.es, Santander, 28 de enero de 2025

El PP de María José Sáenz de Buruaga, en sintonía
con la postura del PP nacional de Alberto Núñez Feijóo,
rechaza conmemorar los 50 años de la muerte del dicta-
dor Francisco Franco. Así, los populares cántabros se han
mostrado en contra de la iniciativa del PSOE de fijar una
agenda de actos en esta comunidad para celebrar el me-
dio siglo de libertad en Cantabria y en España. Se trata
de una propuesta en consonancia con los planes del Go-
bierno central para este 2025, que desarrollará un centenar
de actos en torno al franquismo “para poner en valor la
democracia”.

“Lo que pretendemos no es ni más ni menos que sumar-
nos a defender 50 años de libertad frente a 40 de totalita-
rismo y oscuridad. No es ningún acto de revancha, sino de
defender la vida en libertad frente a la muerte”, aseguró
el ministro de Política Territorial y Memoria Democrática,
Ángel Víctor Torres (PSOE). Sin embargo, el PP nacional
ya anunció que no acudiría a los actos por el aniversario
del fallecimiento del dictador, y ahora el PP cántabro tam-
bién rechaza esta iniciativa entre duras críticas: “No tiene

nada que aportar salvo la división y la ruptura”, ha seña-
lado este martes en un comunicado el diputado regional y
senador autonómico, Iñigo Fernández.

“¿Por qué no conmemoramos la Constitución en lugar
de celebrar los 50 años de la muerte de nadie?”, se ha
cuestionado, al tiempo que ha cargado contra el PSOE
cántabro y su secretario general: “¿Es que el PSOE y su
secretario, Pablo Zuloaga, no tienen nada mejor que pro-
poner a esta sociedad que reabrir los enfrentamientos, re-
abrir las heridas y reabrir la división? ¿Es que no tiene
nada que aportar a esta región, más que la división y la
ruptura, de la misma manera que ha hecho con su propio
partido?”, ha expresado.

Fernández ha proseguido haciendo uso del argumenta-
rio de su partido a nivel nacional señalando que el PSOE
“ahora mismo parece avergonzarse de la Constitución, pro-
bablemente como uno más de los peajes que tienen que pa-
garles a sus socios de la extrema izquierda”. Y finalmen-
te ha defendido que el Gobierno de Cantabria “no debe
promover campañas para dividir a la sociedad y levantar
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muros, como hace Sánchez, sino para celebrar los grandes
consensos sociales, como fueron la Transición democrática
y la Constitución Española de 1978”.

En este sentido, el PP ha presentado una proposición no
de ley en el Parlamento autonómico en respuesta a la del
PSOE para que el Gobierno de Cantabria promueva con-
versaciones con otras instituciones, como el Parlamento,
la Delegación del Gobierno o la Federación de Municipios,
con el fin de diseñar, con la debida antelación, los actos
conmemorativos de “los consensos sociales” citados ante-
riormente, y se constituya un comité organizador que los
diseñe, prepare y programe.

Finalmente, el diputado y senador del PP ha cargado
contra quienes “hoy ponen su mirada hacia el pasado con
el propósito de revivir enfrentamientos, recomponer ban-
dos y enfrentar de nuevo a los españoles”, un argumentario
que su formación también ha empleado recientemente pa-
ra tumbar la Ley de Memoria Histórica y Democrática de
Cantabria junto a la extrema derecha de Vox, obviando
precisamente que esa mirada al pasado busca verdad, re-
paración y justicia para las víctimas de la guerra civil y
de la dictadura que aún siguen, medio siglo después, con
los huesos de sus familiares en cunetas mientras reclaman
que no se dignifique a sus verdugos –ni que se los equipare
con las víctimas–.
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Il 28% degli italiani sono analfabeti funzionali.
Qual è la loro correlazione con i social?

La manipolazione dell’informazione.
Simbol Strategic Communication, 24 settembre 2019

Gli analfabeti funzionali sono capaci di leggere e scrivere, ma hanno difficoltà a comprendere testi
semplici, sono privi di analisi critica.
Nessuna nazione in Europa ne conta così tanti come in Italia.

Qual è il loro rapporto con i social media?
Distinguono le fake news?

Secondo i dati emersi dalla ricerca eseguita da Ocse-
Piaac del 2016 8, mostrano come l’analfabetismo funzio-
nale riguardi il 27,9% degli italiani tra i 16 e i 65 anni,
ossia è “low skilled” più di un italiano su quattro. L’Italia
ricopre una tra le posizioni peggiori nell’indagine Piaac,
ultima in Europa per livello di competenze (preceduta so-
lo dalla Turchia) e addirittura quartultima tra i 33 paesi
analizzati dall’Ocse.

Trattasi è vero di un’indagine e pertanto i dati non rap-
presentano una realtà assoluta, ma certamente sono un
dato significativo del nostro livello, o meglio deficit cultu-
rale. Quali paesi sono risultati i migliori? Sostanzialmente
quelli del nord Europa. La più virtuosa è la Finlandia (11
per cento), seguita a ruota da Norvegia e Paesi Bassi (12
per cento) e Svezia (13 per cento).

Chi sono gli analfabeti funzionali. Il ruolo
passivo.

Gli analfabeti funzionali sono persone che sanno perfet-
tamente leggere e scrivere, ma che non riescono a svilup-
pare un pensiero critico e hanno difficoltà a comprendere

testi semplici. Come le istruzioni di montaggio di un at-
trezzo acquistato o districarsi in una cartina e stabilire il
percorso idoneo.

In Italia, i profili degli analfabeti funzionali corrispon-
dono per lo più agli over 55 e ai giovani che hanno smesso
di studiare o non cercano più un lavoro.

Da contraltare 9 degli over 50 sono i “Neet” (giovani tra
i 16 e i 24 anni che non stanno né lavorando, né studian-
do); chi appartiene a questa categoria ha una probabilità
5 volte maggiore di avere bassi livelli di competenza.

Alcuni individui possono subire un fenomeno di retro-
cessione denominato “analfabetismo funzionale di ritorno”.
Il fenomeno può interessare anche i laureati, che a distanza
di qualche anno dalla laurea, dopo aver abbandonato sia la
lettura che la creatività esercitate in precedenza, non sol-
lecitando tutte le attività acquisite in precedenza incluso
lo sviluppo di un pensiero critico generale.

Le nostre competenze, quindi, non sono mai statiche:
nell’arco della nostra vita vi può essere lo sviluppo ma
anche la loro perdita.

Tra i punti deboli del nostro Paese, si registra purtrop-
po ancora un significativo abbandono scolastico precoce e,

8. OCSE = Organizzazione per la Cooperazione e lo Sviluppo Economico.
PIAAC = Programme for the International Assessment of Adult Competencies, cioè il Programma per la Valutazione Internazionale delle
Competenze degli Adulti.

9. Contraltare = fare da complemento.

13 / 28



più in generale, la disaffezione 10 alla cultura, che carat-
terizza tutta la popolazione con bassissime percentuali di
persone che leggono libri e giornali.

Analfabetismo funzionale, social media e fake
news.

Gli analfabeti funzionali non sono in grado di compren-
dere informazioni, post e articoli condivisi sui social net-
work. Sono così terreno fertile per la proliferazione 11

incontrollata di fake news, condivise migliaia di volte in
maniera acritica.

Il rapporto tra analfabetismo funzionale e social net-
work è evidente. Tutti attingono le informazioni dal-
lo smartphone e tutti hanno lo stesso spazio per potersi
esprimere in rete.

Non leggendo i giornali ed utilizzando il prezioso ed in-
separabile smartphone per ogni minima necessità, ecco che
le fonti delle notizie non sono più verificate e difficilmente
verificabili.

Non investendo tempo nella ricerca della fonte, è diffi-
cile risalire alla loro veridicità. Talvolta è anche la pigri-
zia che porta a non approfondire, a non ricercare sempre
e comunque la verità, fermandoci all’apparenza delle co-
se, rimaniamo imprigionati in una gabbia che ci costringe
ad un ruolo passivo. Incoscientemente veniamo illusi da
coloro che stanno modificando le cose e sono padroni del-
le nostre scelte. Insomma, un deficit culturale che porta
facilmente ad una manipolazione dell’informazione attra-
verso fake news o informazioni attentamente confezionate
per influire sul sentiment dei destinatari. Strategie di co-
municazione ben studiate per ottenere gli effetti desiderati
sulla popolazione.

Un ruolo amplificatore di questo effetto sono anche i
motori di ricerca, che ci offrono repliche degli argomen-
ti che abbiamo letto nelle nostre precedenti ricerche, au-

mentando le nostre convinzioni preconcette, dato che non
abbiamo un contraddittorio.

Lettura superficiale e nessun approfondimento o
verifica di una notizia: l’emotività prevale sui fatti.
L’effetto Facebook e WhatsApp.

Con una lettura superficiale dell’informazione, risul-
ta facile surfare su quanto circola in rete e sui titoli
provocatori di alcuni giornali.

Il post e la fake news sovrasta per visibilità la notizia.
È più sensazionale. È anche una scorciatoia veloce e facile
per conquistare l’opinione delle persone. La notizia viene
letta attraverso l’emozione di una battuta o di un video
commentato, suscettibile di irritazione e di facile consen-
so verso l’obiettivo desiderato. Stiamo assistendo ad un
buzz mediatico 12 dove l’individuo risulta sopraesposto 13

ad una massa di informazioni, molte appositamente create
ad effetto “usa e getta”.

In particolare, l’utilizzo dei video su WhatsApp influen-
za fin da subito il destinatario, dato che viene ricevuto da
amici o conoscenti. Con queste tecniche si possono facil-
mente insabbiare notizie importanti e dare risalto ad altre
secondarie o tendenziose, deviando l’attenzione su cosa più
si desidera.

Le strategie di comunicazione dedicate “al deficit
culturale nel Paese”:

In un contesto dove l’analisi critica è così scarsa, a
vincere è la manipolazione della realtà.

Queste strategie di comunicazione sono già state adotta-
te (con successo) in diversi Paesi da imprese, partiti e cor-
renti di pensiero che hanno sfruttato in modo semplice, im-
mediato e permeabile 14 parte del sentimento sociale e poli-
tico del momento, di buona parte della popolazione. Cam-
pagne social con budget piccoli ma straordinariamente
efficaci. […]

Analfabetismo funzionale e social media:
il corto circuito dell’informazione

La Voce di Bolzano, 29 gennaio 2025

L’analfabetismo funzionale in Italia rimane a livelli mol-
to alti, se si è stimato che il 28% della popolazione tra i 16
e 65 anni, si trova nella incapacità di comprendere ed usa-
re le informazioni che incontra nella vita di tutti i giorni,
prediligendo gli spot.

La cosa diventa drammatica per la diffusione dei social
media, dove l’analfabeta funzionale vive molte ore tra le
tante fake news che lo circondano.

Oggi i vertici evitano la intermediazione, diventano me-
diatici, lanciano un video, assistito da una grande potenza
di fuoco, incendiano le contrapposte tifoserie e mettono
in grave disagio proprio quello stato di diritto su cui si
fondano le democrazie liberali.

Forse è venuto il tempo di liberarsi dei social media e
ricominciare a vivere nelle relazioni interpersonali reali e
non virtuali, gestendo almeno le notifiche, disabilitando
quelle non necessarie.

Negli ultimi anni, i social media si sono trasformati in
un’arena di dibattito pubblico dove chiunque può esprime-
re la propria opinione. Tuttavia, questa libertà di espres-
sione ha evidenziato un problema sempre più diffuso: l’a-
nalfabetismo funzionale. Persone incapaci di comprendere
testi complessivi, analizzare informazioni o valutare fonti
attendibili popolano le piattaforme digitali, contribuen-
do a diffondere disinformazione, odio e superficialità nei
dibattiti online.

10. Disaffezione = perdita di interesse.
11. Proliferazione = aumento rapido e incontrollato.
12. Buzz mediatico = insieme delle discussioni, delle condivisioni e dell’attenzione generata attorno a un prodotto, un evento o

un argomento, spesso attraverso il web (blog, forum, social network), sia in modo spontaneo che tramite strategie di marketing non
convenzionali.

13. Sopraesposto = esposto in modo esagerato.
14. Permeabile = facilmente influenzabile o accessibile.
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Secondo diversi studi, l’analfabetismo funzionale non ri-
guarda solo chi non sa leggere o scrivere, ma anche chi,
pur avendo ricevuto un’istruzione di base, non riesce a
comprendere testi articolati o a elaborare pensieri critici.

In Italia, la percentuale di persone che rientrano in que-
sta categoria è allarmante: secondo l’OCSE, il 28% della
popolazione ha difficoltà a interpretare un testo scritto in
modo adeguato. Questo limite si riflette inevitabilmen-
te nella qualità delle discussioni online, dove notizie fal-
se, teorie del complotto e argomentazioni semplicistiche
trovano terreno fertile.

Le piattaforme social, nate come strumenti di condivi-
sione e informazione, hanno finito per trasformarsi in spazi
dove le emozioni prevalgono sui fatti e le opinioni vengono
confuse con le verità assolute. Più un post suscita rea-
zioni istintive, più viene diffuso, indipendentemente dalla
sua veridicità o profondità di contenuto.

Un effetto diretto di questo fenomeno è la diffusione
incontrollata di fake news e teorie del complotto. La diffi-
coltà nel distinguere una fonte autorevole da una bufala 15

spinge molti utenti a condividere informazioni senza alcu-
na verifica. Inoltre, la tendenza a ricercare solo confer-
me alle proprie convinzioni personali – il cosiddetto “bias
di conferma” – porta a un pericoloso isolamento cogniti-
vo. Le persone interagiscono solo con chi la pensa allo
stesso modo, rafforzando convinzioni errate e rifiutando il
confronto con punti di vista diversi.

L’incapacità di argomentare in modo logico e coerente
si traduce in discussioni sempre più aggressive e prive di
contenuto. I commenti su post e articoli spesso si ridu-
cono a insulti, slogan o risposte superficiali che ignorano
completamente il senso del discorso originale. I social sono
diventati il palcoscenico perfetto per chi non sa ascoltare,
non vuole approfondire e preferisce urlare piuttosto che
riflettere.

Homo tablet, l’involuzione:
meno intelligente rispetto agli antenati

Deborah AMERI, Il Messaggero, 20 novembre 2012

ROMA - Homo sapiens o Homo tablet: chi è il più in-
telligente? La risposta è: quello meno tecnologico dei due,
quello che doveva risolvere i problemi senza Google, che
comunicava senza Facebook e si informava senza Twitter.
È la controversa tesi di un eminente genetista, il profes-
sor Gerald Crabtree, a capo del laboratorio genetico della
Stanford University negli Stati Uniti.

Lo studioso sostiene che oggi la specie umana sia molto
meno intelligente dei suoi antenati e sia protagonista di
una lenta ma inesorabile involuzione. Insomma, divente-
remo più stupidi ed emotivamente più fragili. La tesi di
Crabtree, pubblicata sulla rivista scientifica Trends in ge-
netics, ha scosso il mondo accademico e molti colleghi del
professore sono scettici. Eppure, lui è convinto di avere le
prove.

LA STORIA
L’uomo avrebbe raggiunto il massimo delle sue capacità

cognitive migliaia di anni fa, quando ancora combatteva
contro gli elementi della natura per sopravvivere. Poi con
l’invenzione dell’agricoltura, meno di 10.000 anni fa, e il
conseguente sviluppo delle città, il nostro cervello sarebbe
diventato più apatico. Quando l’uomo non ha più avuto
bisogno di combattere per sopravvivere la selezione na-
turale, che favorisce i più forti e intelligenti, si sarebbe
rilassata.

E tutta la tecnologia di cui ci circondiamo? Ci avrebbe
avvolto l’encefalo nella bambagia 16. Perché la rivoluzione
scientifica, più che essere una prova del nostro intelletto,
ha mascherato il declino cerebrale dell’essere umano.

“Per il 99% della sua storia evolutiva l’uomo è stato cac-
ciatore e raccoglitore, è sopravvissuto grazie alla sua ar-
guzia e il suo cervello si è sviluppato – scrive Crabtree nel
suo articolo, ripreso dall’Independent di Londra – Quando
le comodità dell’agricoltura e del vivere in grandi comu-

nità si sono fatte evidenti, le mutazioni genetiche hanno
cominciato ad accumularsi”. È scientificamente provato
che mettendo a confronto il genoma di figli e genitori si
individuino tra le 25 e le 65 mutazioni del Dna per ogni
generazione. Sulla base di questo numero il professore so-
stiene che nelle passate 120 generazioni (che coprono cir-
ca 3.000 anni), si siano sviluppate ben 5.000 mutazioni,
che per forza di cosa riguardano anche i geni legati alle
capacità cognitive (sono tra i 2000 e i 5000).

LE CONSEGUENZE
Crabtree fa un esempio chiarificatore: “I nostri antenati

cacciatori che non trovavano una soluzione per sfamarsi o
vivere al riparo dalle intemperie, semplicemente morivano.
Oggi al banchiere di Wall Street che commette lo stesso
tipo di errore concettuale cosa succede? Probabilmente si
porta a casa un bonus”. Ecco cosa cambia: le conseguen-
ze. Non dobbiamo sforzarci di essere dei super geni, perché
il massimo che ci può capitare solitamente non ha alcun
effetto sulla nostra vita quotidiana. Per questo i nostri
cervelli si sono impigriti e si stanno impigrendo sempre di
più, è la conclusione dello scienziato.

“Se comparisse tra noi un cittadino ateniese del 1000
a.C. sarebbe il più ingegnoso e intellettivamente acuto dei
nostri amici – è convinto il genetista – Avrebbe una me-
moria imbattibile, un sacco di idee e una visione chiara di
quali siano le questioni più importanti da risolvere. Non
solo. Sarebbe anche emotivamente molto più stabile di
noi. Stessa cosa per gli abitanti delle Americhe, Asia, In-
dia e Africa tra i 2.000 e i 6.000 anni fa. È proprio in quel
periodo che abbiamo raggiunto il picco dell’intelletto”.

La regressione futura è garantita, promette (o minaccia)
il genetista. Ma rassicuriamoci. Tra 3.000 anni, prevede
l’articolo di Trends in genetics, saremo sì abbastanza ton-
ti, ma la scienza avrà progredito così tanto da permetterci
di risolvere i nostri problemi.

15. Bufala = notizia falsa o ingannevole.
16. Bambagia = ovatta, cotone soffice.
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Affermazione di Umberto Eco alla consegna della laurea honoris causa
nel 2015 a Torino, circa i social e il deficit culturale:

“Racconticon, Portatori di storie in punta di piedi” - www.racconticon.it, 9 novembre 2022.

Immagine tratta da: www.qui.bz.it Immagine tratta da: www.cartolinagratis.com
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L’usage de tout système électronique ou informatique est interdit dans cette épreuve.

Rédiger en portugais et en 500 mots une synthèse des documents proposés, qui devra obligatoirement comporter un
titre. Indiquer avec précision, à la fin du travail, le nombre de mots utilisés (titre inclus), un écart de 10 % en plus ou
en moins sera accepté.
Ce sujet comporte les 4 documents suivants :

– une interview réalisée par Luciana BORGES publié sur le site Revista Marie Claire, le 31 mars 2021 ;
– un extrait d’un sondage PNAD Contínua publié par IBGE en 2023 ;
– un extrait d’un article de Beatriz CESARINI publié sur le site UOL, le 21 janvier 2024 ;
– un dessin de Alexandre BECK publié sur Facebook, le 7 juillet 2017.

L’ordre dans lequel se présentent les documents est arbitraire et ne revêt aucune signification particulière.

“Nós, Mulheres”: livro de Rosa Montero
narra vida de apagadas da História

Obra lista nomes e trajetórias de mulheres que foram apagadas da História da humanidade mesmo
tendo realizado grandes feitos. “O passado que nos ensinaram é pura mentira”, diz ela

Por Luciana BORGES, colaboração para a Marie Claire, 31 março 2021

Marie Claire - Como surgiu a ideia de você escrever
o livro? Pode me contar qual foi o lampejo, a chama ini-
cial para perceber que precisava haver um material como
esse, que colocava as mulheres em protagonismo na nossa
História?

Rosa Montero - Este livro nasce de outro anterior,
que se chamava “Histórias de Mulheres” e que se publicou
faz 26 anos, mais ou menos. Naquela época, não tínhamos
a ideia, em geral, de que as mulheres haviam participado
pouco da vida pública e da História. Então, para mim que
gosto muito de ler biografias - e eu mesma tenho diversas
delas, sobretudo de artistas e escritores - de repente ia en-
contrando trajetórias de mulheres que eram alucinantes,
sabe? Que não eram nada conhecidas ou que rompiam
normas - mesmo com todas as dificuldades elas haviam
feito coisas grandes ou curiosas. O que acontecia é que os
historiadores - machistas - haviam apagado essas mulheres
da memória. A origem deste livro é dar voz a essas mu-
lheres esquecidas e, nesses 26 anos passados desde a ideia
inicial, a necessidade de contar tudo isso se converteu em
um clamor. Mulheres fizeram coisas incríveis em todos os
âmbitos - política, literatura, artes, técnica, cultura, ciên-
cia, tudo… A historiografia machista as apagou de nossa
memória e agora estamos resgatando-as. O passado que
nos ensinaram é pura mentira.

MC - Como percebe que se dá essa marginalização das
narrativas femininas? Como a sociedade que é fincada no
patriarcado vai colocando os feitos das mulheres para es-
canteio?

RM - O que o patriarcado fez é censurar da memória
coletiva as mulheres. E felizmente isso está se rompendo
agora. Quando terminar, espero que se normalize a Histó-
ria verdadeira, na qual as mulheres estarão representadas
nos papéis reais que tiveram no passado. Nossa compreen-
são de mundo vai mudar radicalmente quando isso aconte-
cer. E nossa compreensão do que são mulheres e homens
também.

MC - Que história você poderia mencionar, entre cien-
tistas, guerreiras e até piratas, que mais te marcou?

RM - Não sei o que te dizer. Todas são absolutamente
fascinantes. Me encantam todas. Algumas eu gosto por
tão malvadas que essas mulheres foram. Porque nós não
queremos ser santas, queremos ser livres então eu aspiro
que tenhamos a possibilidade de sermos absolutamente
tudo - anjos ou demônios. Quem é o primeiro autor que
assina uma obra com seu nome? É uma princesa, uma
mulher nascida há mais de dois mil anos chamada Enhe-
duanna. Ela escreveu uma obra em verso e ninguém a
conhece como primeira autora literária. Além disso, as
primeiras notas musicais e anotações astronômicas tam-
bém vêm da mão de Enheduanna. Essa mulher está na
origem da literatura, da música e da astronomia e nin-
guém sabe quem ela é. Está aí um exemplo do que disse
anteriormente.

MC - Na sua opinião, estamos melhores agora no que
se refere a dar mais voz, espaço e protagonismo para as
mulheres? O que falta fazer?
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RM - Sim, a situação melhorou de uma maneira drás-
tica. Agora está se fazendo esse trabalho de escavação
arqueológica, estão reconduzindo à memória coletiva da
humanidade uma História muito mais verdadeira, autên-
tica. Até agora nos enganaram - a homens e mulheres - so-
bre nosso passado. Essa recuperação vai fazer tudo mudar
e é importante. O que mais falta fazer? A desconstrução
do sexismo. Falta muitíssimo para acabar com ele. No
mundo, ele é tremendo, há países onde as mulheres ainda
não têm voz, direito ao voto, não podem trabalhar, nem
sair para a rua sozinhas (só acompanhadas por marido ou
pai). Precisam sair com o rosto tampado. Existe ainda um
sexismo feroz, mas temos percorrido também um grande
trecho. Há que se mirar adiante com esperança, mas sem
baixar a guarda.

MC - Seguindo o que propõe o seu livro, que é tra-
zer mais e mais histórias de mulheres, como quebrar esse
teto de vidro (para umas) ou muro tão alto (para outras,
principalmente as mulheres negras) ?

RM - Precisamos ter em conta que o sexismo, o ma-
chismo, é uma ideologia que prejudica a todos - homens e
mulheres. Também temos que ser conscientes de, até que
ponto, estamos prisioneiras desse machismo que está en-
cravado em nosso cérebro. Uma das coisas que impede o
desenvolvimento das mulheres é que muitas não vivem em
seu desejo, não chegam a ele ou não dão a importância.
Elas vivem para o desejo dos outros - pais, filhos, do ma-
rido. E acham que seu próprio desejo é secundário. Sobre
isso, nós temos que aprender com os homens. Para eles,
seu desejo é prioritário: ordenam toda sua vida em torno
disso, levam o que querem a sério. Essa é a maneira de
viver. Temos que perseguir de maneira prioritária nossa
vida e o que queremos fazer - isso em primeiro lugar. Tam-
bém é preciso ter muito claro que o Feminismo não é coisa
de mulheres, é coisa de homens, de todos. Porque estamos
mudando uns estereótipos ridículos de gênero que nos es-
cravizam - às mulheres mais, é claro. Estamos mudando
a maneira de nos relacionarmos com quem somos - e isso
afeta tanto homens como mulheres. Por sorte o mundo
está se dando conta disso.

Outras formas de trabalho 2022

Informativo da PNAD Contínua, publicado por IBGE (Instituto Brasileiro de Geografia e Estatística) em 2023

A Pesquisa Nacional por Amostra de Domicílios Contí-
nua - PNAD Contínua investiga, na quinta visita ao do-
micílio, o tema Outras formas de trabalho, que abarca os
afazeres domésticos no domicílio ou em domicílio de pa-
rente; o cuidado de pessoas (crianças, idosos, enfermos ou
pessoas com necessidades especiais) no domicílio ou de pa-
rentes não moradores; a produção para o próprio consumo;
e o trabalho voluntário. […]

Afazeres domésticos
Na pesquisa, as atividades consideradas como

afazeres domésticos são agrupadas em oito con-
juntos, assim identificados: preparar ou servir ali-
mentos, arrumar a mesa ou lavar louça; cuidar da
limpeza ou manutenção de roupas e sapatos; fa-
zer pequenos reparos ou manutenção do domicí-
lio, do automóvel, de eletrodomésticos ou outros
equipamentos; limpar ou arrumar o domicílio, a
garagem, o quintal ou o jardim; cuidar da organi-
zação do domicílio (pagar contas, contratar servi-
ços, orientar empregados); fazer compras ou pes-
quisar preços de bens para o domicílio; cuidar dos
animais domésticos; e outras tarefas domésticas.

Em 2022, 148,1 milhões de pessoas de 14 anos
ou mais de idade realizaram afazeres domésticos
no próprio domicílio ou em domicílio de parente,
o que corresponde a uma taxa de realização de
85,4%, um pouco abaixo, portanto, da estimada
em 2019 (85,9%). Enquanto 91,3% das mulheres

realizaram alguma atividade relacionada a afaze-
res domésticos, essa proporção foi 79,2% entre os
homens em 2022. Entre 2019 e 2022, o que mais
contribuiu para a variação negativa da taxa de
realização de afazeres domésticos no País foi a di-
minuição de 1,1 ponto percentual (p.p.) na taxa
observada entre as mulheres. Entre os homens, a
taxa passou de 79,0% para 79,2% no período. […]

A análise por cor ou raça mostra que, em 2022,
86,6% das pessoas pretas e 85,6% das brancas fa-
ziam afazeres domésticos no domicílio ou em do-
micílio de parente, enquanto entre as pardas esse
percentual era 85,0%. A maior taxa de realiza-
ção ocorreu entre as mulheres pretas (92,7%), e a
menor, entre os homens pardos (78,0%).

Observa-se que a realização de afazeres domés-
ticos aumenta conforme cresce o nível de instru-
ção, sobretudo entre os homens. Em 2022, a taxa
de realização foi 81,0% entre as pessoas sem ins-
trução ou com fundamental incompleto e 92,2%
entre aquelas com superior completo, o que sig-
nifica uma diferença de 9,2 p.p. Considerando-se
os homens, a diferença entre a taxa de realiza-
ção daqueles com menor instrução e a daqueles
com superior completo situou-se em 11,8 p. p.,
enquanto entre as mulheres essa diferença foi 5,2
p.p. No período entre 2019 e 2022, o grupo de mu-
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lheres sem instrução ou com fundamental incom- pleto apresentou a maior diminuição dessa taxa
(2,0 p.p.). […]

Tipo Total Homem Mulher

Preparar ou servir alimentos, arrumar a mesa ou lavar louça 82,4 66,0 95,7

Cuidar da limpeza ou manutenção de roupas e sapatos 78,2 60,8 92,3

Fazer pequenos reparos ou manutenção do domicílio, do automóvel, de 
eletrodomésticos ou outros equipamentos 45,2 60,2 32,9

Limpar ou arrumar o domicílio, a garagem, o quintal ou  o jardim 78,0 72,4 82,6

Cuidar da organização do domicílio (pagar contas, contratar serviços, orientar 
empregados etc.) 73,7 72,0 75,1

Fazer compras ou pesquisar preços de bens para o domicílio 76,3 73,6 78,4

Cuidar dos animais domésticos 50,8 47,9 53,2

Pessoas que realizaram afazeres domésticos no domicílio, por sexo, segundo o tipo de afazer doméstico (%)

Fonte: IBGE, Diretoria de Pesquisas, Coordenação de Pesquisas por Amostra de Domicílios, Pesquisa Nacional por Amostra de Domicílios Contínua 2022. 

Nota: Pessoas de 14 anos ou mais de idade.

Fonte: IBGE, Diretoria de Pesquisas, Coordenação de Pesquisas por Amostra de Domicílios, Pesquisa Nacional por Amostra de Domicílios Contínua 2022.
Nota: Pessoas de 14 anos ou mais de idade.

Pessoas que realizaram afazeres domésticos no domicílio, por tipo de afazer doméstico, 
segundo o sexo e a condição no domicílio (%)

Responsável em 
coabitação

Responsável sozinho Cônjuge

Homem

Responsável em 
coabitação

Responsável sozinho Cônjuge

Mulher

Cuidar da limpeza ou manutenção 
de roupas e sapatos

Preparar ou servir alimentos, 
arrumar a mesa ou lavar louça

Limpar ou arrumar o domicílio,
a garagem, o quintal ou o jardim

Fazer pequenos reparos ou
manutenção do domicílio, do
automóvel, de eletrodomésticos 
ou outros equipamentos

94,1

65,8
58,9

97,8 97,9 97,5
91,1

58,4
52,8

93,7 94,9 94,8

62,8 63,9
67,8

33,8 33,7 35,4

86,2

72,8 69,8

84,5 85,8 84,3

Chuteira preta virou símbolo na
luta de Marta pela igualdade no

futebol

Por Beatriz CESARINI, do UOL, em São Paulo, 21 de janeiro de 2024

Quando Marta está em campo, os holofotes são todos
dela. Por isso, quando ela entrou em campo na Copa do
Mundo feminina de 2019 com uma chuteira toda preta,
sem marca esportiva, o mundo parou para ouvir. A joga-
dora tinha coberto o símbolo da marca de material espor-
tivo com uma bandeira que protestava contra a desigual-
dade de salários entre homens e mulheres no esporte.

Naquele ano, Marta tinha recusado uma série de ofer-
tas de patrocínios por um só motivo: o contrato oferecido

para a jogadora seis vezes eleita melhor do mundo era me-
nor do que aqueles oferecidos a jogadores homens sem as
mesmas qualificações —lembrando que Lionel Messi tinha
apenas cinco títulos de melhor do mundo no meio de 2019,
quando a Copa foi disputada. Quando marcou segundo gol
naquele Mundial, de pênalti contra a Itália, Marta apon-
tou para a bandeira da igualdade em seu pé.

Aquele gol a transformou na maior artilheira da história
de Copas do Mundo da Fifa. Entre homens e mulheres, só
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ela soma 17 gols nos torneios. Mesmo assim, sua chuteira
não tinha patrocínio. O panorama não mudou e, no Mun-
dial de 2023, a atleta voltou a protestar com chuteiras sem
marcas.

Há anos Marta luta pela equidade de gênero, valorização
do futebol feminino e pelo movimento LGBTQIAP+. Por
isso foi escolhida para ser embaixadora da ONU Mulheres
em 2018 e virou símbolo mundial de campanhas contra o
sexismo e discriminação de gênero. A meta da entidade
é alcançar a igualdade em escala global até 2030 e, para
isso, conta muito com a influência da estrela brasileira.

“A palavra que define todos esses movimentos, todas
essas manifestações e todas essas conquistas é somente or-
gulho. Só quem conheceu a Marta Vieira da Silva no iní-
cio, quando ela chega da pequena cidade de Dois Riachos,
em Alagoas, sabe o tamanho dela e de todas as conquistas
que ela proporcionou para todo o futebol feminino bra-
sileiro”, destacou Daniela Alves, ex-jogadora da seleção
brasileira, medalhista olímpica e atualmente treinadora li-
cenciada pela CBF, ao UOL.

“Creio que essas ideias vêm desde cedo na cabeça dela
através da vontade de vencer na vida, e por ela ter pas-

sado por muitas dificuldades para conquistar um espaço
num esporte que, no nosso país, é muito dominado pelos
homens”, disse Formiga, que sente falta de outras atletas
participando no movimento. “Ele sempre tentou mudar e
ter a valorização não só diretamente para ela, mas para
todas as mulheres. Quando ela entra nessas brigas, ela
não vê só o futebol, ela vê a mulher em geral. Mas uma
andorinha só não faz verão, certo? Eu fico muito feliz por
termos essa força para realmente buscar esse espaço, mas,
por outro lado, fico triste porque, em certos momentos,
nem todas se abraçam”, completou a volante ao UOL.

[…]
Marta também não se calou em 2021, quando as atle-

tas da seleção brasileira protestaram contra o presidente
da CBF, Rogério Caboclo, foi afastado por denúncias de
assédio moral e sexual. A Rainha e o restante do elenco
entraram em campo como uma faixa escrita “assédio não”
e publicaram, em conjunto, um manifesto. “Somos obvi-
amente contra qualquer tipo de assédio. Sem fazer pré-
julgamentos, os fatos estão aí para serem apurados, mas
a gente necessitava mostrar nosso posicionamento. E a
gente fez em conjunto, como sempre fazemos em todas
outras situações”, disse a atacante na época.

Armandinho por Alexandre BECK publicado em 7 de julho de 2017.
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L’usage de tout système électronique ou informatique est interdit dans cette épreuve.

Rédiger en russe et en 450 mots une synthèse des documents proposés, qui devra obligatoirement comporter un titre.
Indiquer avec précision, à la fin du travail, le nombre de mots utilisés (titre inclus), un écart de 10 % en plus ou en
moins sera accepté.
Ce sujet comporte les 4 documents suivants :

– un extrait d’un article paru sur le site meduza.io, le 7 février 2022 ;
– un article paru sur le site www.sibreal.org, le 28 juin 2024 ;
– un extrait d’un article paru sur le site www.forbes.ru, le 24 mai 2024 ;
– un extrait d’un article paru sur le site www.gazeta.ru, le 15 avril 2024 ;
– un extrait d’un article paru sur le site www.currenttime.tv, le 14 septembre 2020 ;
– un extrait d’un article paru sur le site www.bbc.com/russian , le 14 décembre 2021.

L’ordre dans lequel se présentent les documents est arbitraire et ne revêt aucune signification particulière.

Декриминализации домашнего насилия —пять лет.
За это время всё стало только хуже?

Пострадавшим теперь сложнее получить помощь?
А агрессоров вообще наказывают?

meduza.io, 7 февраля 2022

[…]
Ровно пять лет назад Владимир Путин подписал закон,

декриминализующий домашнее насилие. Уголовное нака-
зание теперь предполагается только за второй и последую-
щие случаи, на первый раз агрессору грозит только штраф
от 5 до 30 тысяч рублей. О том, как этот закон изменил
жизнь россиян и какая ситуация с домашним насилием се-
годня, “Медуза” поговорила с Дианой Барсегян— замести-
телем директора центра “Насилию.нет”.

— После декриминализации домашнего насилия про-
шло пять лет. Что изменилось за это время? В какой си-
туации мы оказались?
—За эти пять лет общество проделало большой путь впе-

рёд. Поменялось отношение к проблеме, она стала замет-
нее.
Случилось много громких кейсов, например, история

Маргариты Грачёвой и дело сестёр Хачатурян. Оно всё ещё
идёт, и это важный процесс, который сдвинул обсуждение
с мёртвой точки. Стало больше организаций, которые по-
могают женщинам, больше дискуссий в целом.
При этом законодательство, конечно, изменилось в худ-

шую сторону [из-за декриминализации]. Мы оказались в
ситуации, когда на государственном уровне вопрос не об-
суждается, такой проблемы в повестке просто нет. Соответ-
ственно, все те инстанции, которые должны помогать по-
страдавшим, не работают. Полицейские не понимают, что
такое домашнее насилие, какова его природа, как нужно
взаимодействовать с жертвами. Не понимают это и люди

в травмпунктах. Женщина приходит к ним и говорит: “Я
поскользнулась”. А врач отвечает: “Ну понятно”.
Мне кажется, это губительно. Когда все делают вид, что

это какая-то небольшая проблема, с которой борется узкий
круг активисток, широкой аудитории сложно понять, поче-
му женщина сама не виновата [в насилии] и почему наси-
лие необязательно касается только каких-то маргинализи-
рованных семей или семей с зависимостями.
Всё из-за того, что людям неоткуда взять информацию,

— о том, что такое домашнее насилие, не рассказывают по
телевизору. Официально такой проблемы в России нет.

— Жертвам стало тяжелее?
—Да. Теперь защититься в принципе невозможно. Если

раньше за побои можно было получить до двух лет, то сей-
час обидчик может отделаться штрафом в пять тысяч руб-
лей. При этом чаще всего доказать, что насилие система-
тическое и исходит именно от человека, который является
твоим близким, очень сложно, а жертве приходится прохо-
дить через множество сложных процедур.
[…]
— Почему пострадавшие редко обращаются в поли-

цию?
—Нет уверенности, что это поможет. К сожалению, бы-

вают случаи, когда звонок в полицию дополнительно раз-
дражает агрессора. У нас были такие истории: женщина вы-
зывала полицию, они приезжали, забирали агрессора на па-
ру часов, потом выпускали, и он возвращался обратно ещё
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более злой, готовый наказать женщину. Обращаться в по-
лицию для кого-то стыдно, а для кого-то — просто опасно.
Сами полицейские считают, что сейчас заведут дело, а

потом женщина захочет забрать заявление, потому что пе-
редумает. Кто-то просто понимает, что у нас нет такого за-
кона, по которому можно привлечь обидчика к ответствен-
ности. Ну и сказывается отсутствие образования по этому
вопросу. Думаю, для многих полицейских это вообще не
очень большая проблема. Они не воспринимают домашнее
насилие как нечто серьёзное, с чем нужно работать, поэто-
му особой охоты заниматься этим не выказывают.

— А какая логика стояла за декриминализацией за-
кона?
—Тогда сенатор ЕленаМизулина высказывалась: “Поче-

му, если мать отшлёпала ребёнка, она получит более стро-
гое наказание до 2-ух лет, а если сосед, то ничего не будет?
Это несправедливо”.
Мне кажется, это просто базовое непонимание того, что

собой представляет насилие в семье и почему его никак

нельзя приравнять к насилию, которое может произойти с
человеком на улице. Это и сейчас прослеживается в рито-
рике людей, которые занимаются законотворчеством.

[…]

— Какие тенденции фиксирует статистика?

—Абсолютные цифры очень сложно подсчитать. Невоз-
можно понять, сколько насилия на самом деле, потому что
многие жертвы не обращаются за помощью. Есть [общеми-
ровая] статистика ВОЗ, где про Россию особо ничего не го-
ворится: одна из трёх женщин, так или иначе, подвергалась
насилию со стороны партнёра. Но это, наверное, нельзя на-
звать репрезентативным.

Было исследование “Консорциума женских неправи-
тельственных объединений” и “Новой Газеты”, которое по-
казывает масштаб проблемы: в 2018 году 61% женщин бы-
ли убиты своими партнёрами.

[…]

Замглавы якутского села обвинили в
избиении бывшей жены

www.sibreal.org, 28 июня 2024

Заместителя главы якутского села Верхневилюйска Его-
ра Михайлова обвинили в избиении бывшей жены Марии.
Чиновник заявил, что женщина сама на него напала.
О нападенииМихайлова на бывшуюжену рассказала по-

друга пострадавшей. По её словам, чиновник был пьян, он
избил и укусил за губу экс-супругу. Пострадавшая пытается
добиться возбуждения уголовного дела, но силовики яко-
бы вынудили её переписать заявление, чтобы на чиновни-
ка можно было составить только административный прото-
кол.
Сам Михайлов завил, что бывшая жена сама напала на

него, когда он приехал к ней, чтобы повидаться со своей до-

черью. Инцидент случился ещё 18 июня. Чиновник сказал,
что экс-супруга первая ударила его кулаком в челюсть, а он
ответил “и дал ей 2-3 пощёчины, но не кусал”. После этого
Михайлов, якобы, убежал, потому что Мария “буйная”.
В итоге на замглавы села действительно составили адми-

нистративный протокол. У бывшей жены заявление на Ми-
хайлова о побоях, якобы, приняли с третьего раза и только
после жалобы в прокуратуру на бездействие полиции. По-
друга избитой уверяет, что теперь Марии угрожают и обви-
няют в клевете. ЕгорМихайлов также публично обвинил её
в шантаже.

В 2021 и 2022 годах в России в результате
домашнего насилия были убиты 895 женщин

ОЛЬГА МАМИКОНЯН, www.forbes.ru, 24 мая 2024

[…]

В 2021 и 2022 годах в России в результате семейно-
бытового насилия были убиты 895 женщин. Об этом со-
общается в статье журнала “Научный портал МВД Рос-
сии”. Внимание на публикацию обратило издание “Вёрст-
ка” (признано иноагентом).

Данные в своей статье приводит сотрудник Барнаульско-
го юридического института МВД Андрей Гайдуков, кото-
рый ссылается на информацию Главного информационно-
аналитического центра МВД России. Так, по этой инфор-

мации, в 2021 году от рук партнёров или близких родствен-
ников погибли 448 женщин, в 2022 году — 447.

Кроме того, за проанализированные два года полицей-
ские возбудили несколько тысяч уголовных дел, связанных
с домашним насилием: в 2363 случаях женщинам нанес-
ли тяжкие телесные повреждения их партнёры и близкие
[…], в 5073 случаях правоохранители квалифицировали из-
биения женщин как вред здоровью средней тяжести […], в
8759— как лёгкий вред здоровью […]. По статье об истяза-
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ниях […] за 2021 год было зарегистрировано 1474 случая,
а в 2022-м — 1189 случаев.
Также, по данным информационно-аналитического цен-

тра МВД, в 2021 году полицейские выявили 167 525 адми-
нистративных правонарушений в семейно-бытовой сфере.
Самое массовое из них — побои в семье […]. В 2022 году
полицейские выявили 158 049 административных правона-
рушений, связанных с домашним насилием. Большинство
из них — также побои […].
В статье также указываются данные о зарегистрирован-

ных случаях угроз убийством в отношении женщин […]: 21
141 случай в 2021 году и 18 224 случая в 2022 году. 80% лю-
дей, совершивших преступления в семейно-бытовой сфере,

— мужчины, 19%— женщины и около 1%— несовершен-
нолетние. 76% лиц в момент совершения преступления на-
ходились в состоянии алкогольного опьянения. […]

Побои в семье в настоящий момент в России декрими-
нализированы. В феврале 2017 года был принят закон, ко-
торый перевёл побои в отношении близких родственников
из разряда преступлений в административные правонару-
шения в случаях, когда действия совершены впервые. При
этом в 2020 году “Левада-центр” (признан Минюстом ино-
агентом) выяснил, что 79% россиян выступают за принятие
в России закона для борьбы с домашним насилием.

[…]

В Госдуме объяснили, почему в России
не принимают закон о домашнем насилии

КСЕНИЯ ШВЕЦОВА, www.gazeta.ru, 15 апреля 2024

[…]
В российскомУголовном кодексе(УК) содержится доста-

точное количество статей, которые предусматривают нака-
зание, в том числе, за домашнее насилие, считает председа-
тель комитета Госдумы по вопросам семьи, женщин и детей
Нина Останина. Утверждение отдельного закона о домаш-
нем насилии россияне не поддержат, заявила она в беседе
с телеканалом “360”.
По мнению Останиной, домашнее насилие от других

преступлений отличаться не должно, и наказывать за него
следует по действующим статьям УК.
“Почему должно отличаться наказание для человека, ко-

торый груб с окружающими и ведёт себя также по отноше-
нию к семье и детям?”, — задалась вопросом депутат.

При этом у россиян нет единого мнения о необходимо-
сти закона. В качестве примера неприятия такого подхода
Останина привела случаи, когда женщина сначала пишет
на мужа заявление в полицию, а позднее забирает его, что-
бы не остаться одной.

“Большой общественной поддержки эта тема у нас не на-
ходит. Предложение о выделении домашнего насилия по-
являлись неоднократно”, — подчеркнула парламентарий.

Для жителей России большое значение имеют ценности
и соблюдение традиций, поэтому в качестве борьбы с до-
машним насилием следует уделять внимание правильному
воспитанию детей, заключила Останина.

[…]

“Изощренная форма насилия”. Интервью с
Ириной Живовой, которую обязали

выплатить компенсацию бывшему мужу за
пост о побоях

www.currenttime.tv, 14 сентября 2020

Суд вМоскве обязал пережившуюдомашнее насилие вы-
платить бывшему мужу 10 тысяч рублей. Ирина Живова
употребила в фейсбуке, когда рассказывала о домашнем на-
силии, фразу “нанёс побои”. Адвокат Виктория Дергунова
назвала это решение “прецедентным для всехжертв домаш-
него насилия в России”.
В прошлом году бывшая жена топ-менеджера компа-

нии “Альфа-Капитал” Ирина Живова опубликовала пост
в фейсбуке, в котором рассказала о домашнем насилии
со стороны мужа. Геотегом к этому посту она выставила
“Травмпункт Тушинская детская городская больница”. Че-

рез несколько дней Ирина выложила в соцсеть протоколы и
фото со следами избиений у себя и у восьмилетней дочери,
после чего её бывшего супруга уволили с работы. Однако
Евгений Живов подал иск о лишении Ирины родительских
прав. В сентябре прошлого года Никулинский суд Моск-
вы определил, что две дочери пары должны жить с отцом.
Однако 26 августа, как говорит Ирина, Мосгорсуд “отме-
нил мракобесное решение” и постановил, что дети должны
жить с матерью.
[…]
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ЕСПЧ присудил 400 тысяч
евро россиянке, которой

муж отрубил кисти рук. Это
рекордная сумма

АМАЛИЯ ЗАТАРИ, АННА ПУШКАРСКАЯ, www.bbc.com/russian, 14 декабря 2021

Европейский суд по правам человека (ЕСПЧ) обязал
Россию выплатить 370 660 евро Маргарите Грачёвой,
которой в 2017 году муж на почве ревности отрубил
кисти рук. Это самая крупная сумма, которую ЕСПЧ
когда-либо присуждал одному человеку за нарушения
его прав, сказали Би-би-си эксперты.
[…]
Европейский суд посчитал, что российские власти не

предприняли должных мер, чтобы обезопасить Грачёву от
жестокого обращения со стороны её супруга, а поведе-
ние российских правоохранителей счёл пассивным из-за
“структурной предвзятости”.
Основную часть этой суммы – 330 660 евро – ЕСПЧ при-

судил Грачёвой за прошлые и предстоящие медицинские

услуги, а также за судебные расходы и потерю дохода. Ещё
40 тысяч евро ей присудили в качестве моральной компен-
сации, говорится в решении суда.
В решении ЕСПЧ также говорится, что власти России

должны принять меры для борьбы с домашним насили-
ем, финансировать программы реабилитации пострадав-
ших, тщательно и быстро рассматривать все жалобы и свое-
временно привлекать к ответственности виновных.
“Это первое в истории Европейского суда пилотное ре-

шение по домашнему насилию. До этого суд ещё пилотных
решений по этой теме не принимал, это происходит впер-
вые в истории”, - в беседе с РБК отметила адвокат Мари
Давтян.
[…]
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Chinois
MP, MPI, PC, PSI, TSI 20

25

4 heures Calculatrice interdite

L’usage de tout système électronique ou informatique est interdit dans cette épreuve.

Rédiger en chinois et en 500 caractères une synthèse des documents proposés, qui devra obligatoirement comporter un
titre. Indiquer avec précision, à la fin du travail, le nombre de caractères utilisés (titre inclus), un écart de 10 % en
plus ou en moins sera accepté.
Ce sujet comporte les 6 documents suivants :

– un article adapté et paru sur Internet : 《新华每日快讯》 (http ://www.news.cn/mrdx/2023-09/11/
c_1310740823.htm), le 11 septembre 2023, 《自驾游市场火爆 消费需求升级： Le marché des autotours est en
plein essor et la demande des consommateurs évolue. 》 ;

– une photo de ce même article ;
– un article adapté et paru sur Internet : 《腾讯网》 (https ://new.qq.com/rain/a/20231220A093CY00), le 21

décembre 2023, dans le texte du Quotidien des Nouvelles du soir de Xin’an 《合肥60岁女子自驾游，今年跑了
7个国家 Une femme de 60 ans, originaire de Hefei, conduit sa voiture en visitant seule 7 pays du monde cette
année 》 ;

– une photo de ce même article ;
– une photo de l’article suivant ;
– un article adapté et paru sur Internet : 《极目新闻》 (https ://www.ctdsb.net/c1476_202402/2056992.html),

le 23 février 2024 dans le texte 《重庆两兄弟带着妻子和百岁母亲自驾游：五位老人每年都出来，去哪里全看
“天” Deux frères de Chongqing avec leurs femmes accompagnent leur mère centenaire : cinq personnes âgées
voyagent chaque année, la destination dépend du “ciel” ! 》 .

L’ordre dans lequel se présentent les documents est arbitraire et ne revêt aucune signification particulière.

中国热门旅游方式——自驾游

自驾游是自己、驾驶汽车、旅游三个词加在一起的一个新词。简单地说，就是自己开着车出去
玩。近年来，自驾游作为一种全新的旅游方式、生活方式，成为中国旅游业的新亮点、新时尚。
中国的自驾游兴起于 20 世纪 90年代。一方面，公路沿途的基础建设、旅游服务不断完善，随
着人们的收入提高，钱多了，汽车也就越来越多地进入家庭。另一方面，随着假期休息的日子增
多，人们花钱的想法也发生了转变，开始试着自己驾车到离城市近的地方或更远的地方旅游度
假。

2000年以前，中国人的自驾游形式主要是自己在所住城市附近的地方游玩，以一日游为主。
2001年以后，出现团体自驾游形式。2008年以后，旅行社等组织的自驾游与个人自驾游的数量飞
快增长。从2017年起，全中国自驾游人数连续五年超过国内旅游人数的60%，越来越多的中国人喜
欢自己开车去全国各地看看美丽的山水风景，甚至去外国走一走、玩一玩。
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60岁中国女性自驾游七国

张姐60岁了，她没想过自己可以一个人驾车周游世界。从2022年开始，她一个人一辆车，先
在中国自驾游，之后又去了七个国家。旅行的时候，她上网写下自己每天的生活，和网友互动
（interactive）。她说：“自驾游重新开创（recréer）了我的人生”。

退休前，张姐一直工作。2010年，孩子高中毕业，她开始跟团旅游（tourisme en groupe）。
但是，她一直没有找到自己想要的感觉。

2021年，张姐发现身体有些不太好，她想如果多出去走一走，也许会对自己的身体有好处。正
好，她看到一些女性自己一个人开车外出旅游的视频。她觉得“自己开车，想去哪里就去哪里，
这样的感觉不错”。所以在2022年，她就自己驾车从家出发，游玩了大半个中国。这一次自驾游
用了九个月的时间，看到了中国各地的风光。

2023年初，她再次驾车出发，这一次她的目标是外国。先是缅甸（Birmanie），接着又去了俄
国。回家后不久，她又驾车去了日本。

在自驾游之前，她从来没有自己一个人去另一个城市玩。一次自驾游之后，她不仅可以一个人
周游中国，还可以周游世界。目前她已经去过七个国家，一共开了4.5万多公里。

她的车是红色的，在很多地方特别引起人们的注意，想和她一起拍照（photographier）。她总
是高兴的说好。

张姐表示，自驾游最大的收获，是作为一个退休的人，她重新开创了人生的下半场。在大家看
起来，退休后很多人会不知怎么办，早先太忙的工作环境，一下子变得“没事可做”了，很让人
失落。“每天驾车出游、拍片，发短视频，能让我重新找回自我，我身体也好了，可能这些对我
来说是最大的收获。

张姐表示，美丽的风景总是在不经意间突然到来眼前，路上的每一步都像打开一个新的天地。
行走着，欣赏着，思考着，感悟着，总有一些景物会触到心底最柔软的部分，所见所闻会让人重
新打量这个世界。

在旅途中，那些曾经解不开的结，很多想不开的事情都会烟消云散。看到世界这么大，以前那
些事都不是事了。

此外，在短视频上，张姐看到了很多网友的点赞：“了不起！”、“您为我们退休后的生活树
立了一个标杆(Référence)，谢谢您！”、“我们会跟随您，去看看这个世界。”、“请及时更
新视频，我们等着看呢。”……从不理解到被需要、到被点赞，这些给了她很大的安慰。她说：
“60岁，人生的时间不多了，我只想每天一个小目标，在寻找周游世界的梦想路上，让自己的心
活出最年轻的样子。”
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两兄弟带妻子和百岁母亲自驾游

2024年2月23日中午，在云南的一处汽车营地（parking camping-car），老王正和妻子、哥
哥，以及一百岁的母亲一起吃饭。老太太年纪这么大，还能在儿子的陪同下，出门自驾游，让营
地里的其他游客非常羡慕。

来自湖北的老王说，他有60多岁了，哥哥已经71岁了，两人和各自的妻子都已经退休(re-
traité)，他们的妈妈一百岁了，可还经常想出去玩，所以一家人商量后，就决定一起出来旅游。
他买了一辆能住的房车，一家五口开始了自驾游，最近三年来，每年都要出来旅游一段时间。他
们都有退休金，自驾游的时候就住在车上，自己做饭，所以花钱不多。

这次老王一家开车到了云南旅游，因为是带着满头白发的老母亲，他们一到营地就引来其他游
客的关注。一位来自山西的房车旅游者还特地在手机上发文：“在营地见到一位旅游者，让人不
可想象，照片中的老人是我自驾游这么多年来，见过的年龄最老的旅游者…………她的身体已经
直不起来了，但是她做了很多身体健康的人不敢做的事……”

在网友的照片上可以看到，老王的车里面有床和各种生活用品，儿子扶着老母亲在营地慢慢地
走。

湖北夏天比较热，冬天也很冷，因为妈妈年纪太大，所以冬天他们就去暖和的地方旅行，夏天
就去凉快的地方。云南冬天天气暖和，风景也好，所以最近他们就来到了云南。以前他们还带母
亲去看过大海。在海边时，他们想到母亲不能走太多路，就用烧热的海水给母亲洗脚。老王说：
“平时他们做准备工作，去哪里最后都由母亲做决定，妈妈高兴去哪里，我们就去哪里。”只是
他们不让妈妈爬山。妈妈以前去过中国很多地方，有一次她特别想去以前工作过的地方——河
南，他们就带着妈妈去了河南，几十年后再去那里，母亲也说当地变化太大，已经认不出来了。

老王说，虽然妈妈已经一百岁，但旅行让母亲心情愉快，只要母亲高兴，他们就觉得旅行值
得。
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